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Þară suzerană, numele tău e încă,          
România. 

România, ţară cu revoluţii confiscate şi 
emanaţi reductibili, ţară cu Parlament alcătuit 
din  indivizi semidocţi şi inşi plini de... savoare 
lingvistică: Grapă, Mazăre, Boboc, Căprar, 
Răzmeriţă. 

România, ţară cu maledicţiile gazelor de 
şist şi cu spitale mai bolnave decât bolnavii, cu 
câini sălbăticiţi sfâşiind oameni pe străzi, cu 
sanatorii fără acoperiş şi senatori heterocliţi, 
cu şcoli fără căldură şi urşi coborând în oraşe 
după hrană.

România, ţară unde dreptatea umblă cu 
capul spart de chiar mâna celor care o împart 
şi căreia puterile străine îi aprobă executivele.

România, ţară cu politicieni dispuşi să-şi 
vândă şi sufletul pentru a purta, fie şi pentru 
o singură zi, caftanul domnesc, ţară cu aşezări 
scufundate şi cu ucigaşi pe „zebră" plimbân-
du-se liberi printre regi şi împăraţi de felurite 
culori.

România, ţară supusă oricărui doreşte să-şi 
instaureze suzeranitatea prin corupţie!

Oameni buni, împotriva acestor nenorociri 
enumerate aleatoriu, desigur, şi a altora ce se 
însoţesc mereu cu nedreptatea, locuitorilor 
acestui pământ, fie ei români, evrei, maghiari, 
nemţi, ori ţigani, le-a mai rămas o singură 
armă de apărare: blestemul.

Mă întreba deunăzi o fată: 
-Urgia cuvântului azvârlit chiar asupra ce-

lor aleşi, se prinde de ei ? 
-Da, îi răspund cu duioşie creştină, cuvin-

tele pot avea un potenţial extrem de primej-
dios dacă sunt rostite în lumina adevărului. 
Aminteşte-ţi versurile argheziene şi vei 
înţelege de ce nu trebuie să invidiezi pe ni-
meni, înainte de-al vedea murind:

„Nu ştiu cum se-mpreună stihiile cu sorţii,
Că blestemul dreptăţii are puterea morţii.
De nu te ocroteşte norocul în delir,
Nu scapi să te ajungă nici mort în cimitir.
Oriunde te-ai ascunde te caută cuvântul"
Şi mai încolo:
„Păzeşte-te de rele, că-ntr-un bordei din zare
O văduvă blestemă, şoptind la lumânare"

Blestemul - ultima armă a românilor

Vasile TODI
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Ioan HAŢEGAN

În vechea piaţă de paradă - azi 
Libertăţii - printre clădirile mili-

tare se numără şi Garda Principală (Mili-
tar Häuptwache). Clădirea avea un etaj cu 
arcade mari şi două turnuri la intrare, iar 
la subsol - depozitele de muniţii. De aici 
plecau în gardă soldaţii ce apărau cetatea 
Timişoarei de odinioară. Era unul dintre 
cele mai urâte locuri, căci, aici, cetăţenii 
care nu au ascultat ordinele comandantu-
lui militar al cetăţii erau duşi şi „trataţi” cu 
toată severitatea. Mărturii vechi spun că 
paşnicii orăşeni preferau să treacă pe ori-
unde, dar nu prin faţa clădirii, aşa că oco-
leau piaţa. Dar vremurile acelea au apus 
de mult. Şi au venit vremuri noi: Timişoara 
se transformase într-un puternic centru eco-
nomic, comercial şi financiar. Se înfiinţaseră 
şi o mulţime de bănci, societăţi de economii 
şi asigurări. În anul 1869 apare Casa Agrară 
de Economii, din Timiş (Temescher Agrar-

Sparkasse/ Temesi Agrár-taka-rékpenztár), cu 
un capital iniţial de 1.200.000 de coroane. Sub 
conducerea pricepută a cavalerului Eduard von 
Vest (o figură proeminentă a vremurilor sale), 
banca îşi măreşte neîncetat capitalul şi devine 
una dintre cele mai puternice. (Apropo, ştiaţi 
că această bancă cumpărase părţi din Staţiunea 

Băile Herculane?). Cândva, în anii '70-
'80 ai secolului trecut, sediul îşi modifică 
structura. Pe desene vechi şi fotografii de 
epocă apare o clădire cu două etaje, cu 
fronton principal şi cu 8 bolţi la parter. 
Spre sfârşitul aceluiaşi secol - atunci când 
afacerile băncii prosperau - conducerea 
hotărăşte reconstrucţia clădirii. I se mai 
adaugă un etaj, cel de-al treilea, pe care 
îl putem vedea şi azi, apar balcoane pe 
fronton, la etajele I şi al II-lea, iar bolţile 
de la parter devin funcţionale. Stilul noii 
construcţii era renascentist. O clădire 
frumoasă, solidă, care măreşte prestaţia 
băncii. Parterul era ocupat în parte, şi 
de diverse magazine. La început fusese 
o firmă optică a lui Steinfeld, continuată 

de A. Kecskemeti. Urmează apoi atelierul de 
şelărie şi imitaţii de piele al lui. A. Tillschnei-
der şi magazinul de prezentare al fabricii de 
încălţăminte „Turul” (Banatul). Dar vine vijelia 
comunistă şi mătură totul. 

Timiºoara - Casa Agrarã

Departe este Serbia! Încă o ţară
la ieşirea lină din lumina boreală
în care inima-mi bate spre afară
când omul cade şi nu se mai scoală.

Departe-i Serbia; dar mereu vie
este şi eu nu pot să mor visând
cum hienele neamului, din colivie,
mârâie la mine şi muşcă cântând.

Din poezia adevărată a lumii Bate toba. Ne cheamă frontul descuiat
spre vest şi moartea ne soarbe din halbă.
în loc de clopot - biserica mea albă
acum poartă un rug tot mai înflăcărat.

Dragostea devine doar o amintire.
din ceruri unde n-am fost niciodată.
Serbia-i tot mai departe. O sclipire
de stea ce dispare, un surâs de fată.

 Adam PUSLOjIć

 Departe e Serbia - Bate toba
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Unde există dorinţă, nimic nu este imposibil
Satul Cerneteaz a avut parte de o dublă bu-

curie la sfârşitul lunii septembrie. Legătura 
cu lumea a fost reînnodată prin efortul susţinut al 
autorităţilor locale, care au consolidat şi restaurat 
vechiul Pod de Cărămidă, dar au inaugurat şi un 
pod nou, modern, pentru locuitorii de acum şi pen-
tru generaţiile viitoare. 

Legătura dintre satul Cerneteaz şi „lume” 
se făcea până nu demult pe vechiul „Pod de 
Cărămidă”, construit la jumătatea secolului al 
XVIII-lea de austrieci. În timp, acesta a continuat 
să se deterioreze, iar soluţia era construirea unui 
nou pod. În proiectul iniţial al noului pod, „Podul 
de Cărămidă” trebuia demolat, iar cel modern 
urma să-l înlocuiască. Totuşi, prin voinţa domnului 
primar Virgil Bunescu, acest monument al istoriei 
Bănăţene şi, cine ştie, poate în curând monument 
de patrimoniu, a fost salvat, consolidat şi restaurat, 
iar noul pod, modern, iluminat, a fost construit 
în imediata apropiere. La inaugurarea lucrărilor 
realizate la cele două poduri, au fost prezenţi în 
data de 28 septembrie reprezentanţi ai Consiliului 
judeţean, ai Guvernului şi, desigur, locuitorii 
comunei Cerneteaz, în frunte cu copiii satului. În 
cele ce urmează vă vom prezenta ce a însemnat 
acest important eveniment pentru toţi cei prezenţi, 
dar şi amintirile pe care le au cu „Podul de 
Cărămidă”, care de acum va deservi doar pietonii 
şi va fi un loc de relaxare.

Istoria podului nou este la fel de complexă 
ca cea a „Podului de Cărămidă”, după cum ne 
explică domnul primar Virgil Bunescu. A început 
pe vremea domnului Roşianu prin tentativa de a 
reabilita vechiul pod, de a construi unul nou. În 
mandatul domnului Delvai, acesta a semnat un 
contract care ducea la construcţia unui nou pod. 
Iată, acum, în mandatul domnului primar Virgil 
Bunescu s-au finalizat ambele proiecte. „Podul 
nou a avut o istorie destul de zbuciumată, cu mici 
transformări de proiect, dar, este un pod frumos, 
realizat bine, destul de aspectuos şi, sper să fie 
peste timp rezistent, pentru mai multe generaţii. 
Este realizat doar cu bani din bugetul comunei 
Giarmata, iar costurile pentru ridicarea sa au ajuns 
aproape de 7 miliarde. Construcţia noului pod a 
atras şi un eveniment mai deosebit. În proiectul 
original, era prevăzută demolarea podului vechi  
pe considerente de siguranţă, în caz de inundaţii. 
Am înţeles apelul cetăţenilor din Cerneteaz, dar 
era şi o voinţă a mea să-l păstrăm. Mai mult decât 
atât, mi se părea normal să-l aducem într-o stare 
civilizată, într-o stare în care să poată fi privit şi 
folosit de către pietoni, pentru recreere. Structura 
de rezistenţă a fost refăcută, apoi fiecare cărămidă 
curăţată, iar fragmentele lipsă înlocuite. Ne-am 

consultat cu nişte arhitecţi, am folosit mâna de 
lucru proprie şi materiale achiziţionate de noi, am 
folosit cărămizi vechi, recuperate, similare cu cele 
originale. Însă a trebuit să vin zilnic aici să verific, 
să mă asigur că se respectă  tehnica de construcţie. 
În plus s-au montat băncute  aspectuoase din lemn, 
s-au pus stâlpi de iluminat şi a fost dezvelită o 
placă comemorativă”, subliniază domnul primar 
Virgil Bunescu

„Noul pod este certitudinea că această 
comunitate are un viitor trainic”

 Cătălin Tiuch
Deputat Parlamentul României

Ştiu că pentru mine, acest pod nou este certi-
tudinea că această comunitate are un viitor trai-
nic. Foarte multe din amintirile din copilărie sunt 
legate de Podul de Cărămidă: partide de pescuit, 

scăldatul zilnic şi mai ştiu că fiul meu va fi legat de 
noul pod. E o trecere şi o certitudine că lucrurile 
evoluează în viaţă şi că noi, oamenii care ne tra-
gem din această comunitate am reuşit să constru-
im şi să întemeiem ceva care să marcheze această 
trecere. Desigur, acest lucru nu ar fi fost posibil 
fără sprijinul Primăriei Giarmata şi al Consiliului 
Local, care au asigurat finanţarea construirii nou-
lui pod şi reabilitarea celui vechi. Tot la această 
construcţie au participat toţi cetăţenii comunei 
Giarmata, toţi cei care şi-au plătit taxele şi im-
pozitele, pentru că şi din aceşti bani s-au folosit la 
ridicarea noului pod. 

„Societatea civilă participă la deciziile 
administraţiei locale”

Florian Feraru
Preşedintele Asociaţiei „Pro Cerneteaz”

În momentul în care arhitecţii vorbesc de 
construcţia unei lucrări de artă de care nu sunt 
legaţi sufleteşte, ei gândesc cu creionul în mână. 
Când vine partea de tradiţie, de suflet, se complică 
lucrurile. Asta s-a întâmplat de fapt la Cerneteaz. 
Sufletul, cultura, tradiţiile, au venit şi s-au pliat 

peste proiectul iniţial şi au intrat într-un „conflict”, 
dar până la urmă s-a rezolvat într-un mod foarte 
frumos. Momentul de astăzi, prin inaugurarea 
podului nou şi consolidarea celui vechi, reprezintă 
de fapt o punte puternică ce se leagă între comu-
nitatea locuitorilor din Cerneteaz, restul lumii şi 
civilizaţie. S-a creat o legătură prin acest pod, so-
cietatea civilă participă la deciziile administraţiei 
locale. A fost deschis şi dosarul de clasare în pa-
trimoniu pentru „Podul de Cărămidă”. 

„Acest pod îmi readuce aminte de momente 
frumoase ale vieţii”

Prof. Ana RADiN
Fiica satului Cerneteaz

Ca fiică a satului Cerneteaz, nu vă pot împărtăşi 
în cuvinte bucuria şi emoţia pe care le-am trăit 
şi pe care le-am transmis şi copiiilor mei de la 
şcoală. Nu întâmplător, noi, şcoala de la Cerneteaz  
am organizat o activitate extraşcolară, pentru a ne 
aduna cu toţii să participăm la acest eveniment. 
Chiar dacă sunt mici, dorim să insuflăm acestor  
vlăstare dragostea pentru frumos şi dragostea pen-
tru ceva ce s-a făcut pentru comunitatea în care 
trăim, pentru satul nostru natal. Vreau să vă spun 
că fiind fiica satului Cerneteaz, acest pod îmi rea-
duce aminte de momente frumoase ale vieţii. Dum-
nezeu a orânduit ca acest sat să fie binecuvântat, 
iar astăzi, acest pod este reabilitat, este conservat 
şi va fi păstrat pentru generaţiile ce vor veni.

„Veneam zilnic să văd cât au mai făcut, cât 
mai au până termină”

Marin CumiţA
Localnică satul Cerneteaz

Pentru mine e o mare bucurie, nu stau departe 
de pod şi toată ziua vin şi trec pe el. Pe Podul 
de Cărămidă treceam zilnic, pentru că lucram la 
Giarmata, de când m-am mutat aici în Cerneteaz, 
după căsătorie. Socrii mei mi-au spus că e de mult 

podul, când am venit aici. Soacra mea mai îmi spu-
nea câteodată să ne punem şi noi, cei care eram 
mai tineri, să facem împreună un pod nou pe locul 
podului de cărămidă, pentru a fi pentru urmaşi. Nu 
s-a încumetat nimeni din sat să ne adune să facem 
un pod şi credeam că nu mai apuc ziua în care să 
văd un pod nou aici. Cât au durat lucrările, pen-
tru că v-am spus că stau aproape, veneam zilnic 
să văd cât au mai făcut, cât mai au până termină.  
Mulţumesc la Dumnezeu că le avem pe amândouă, 
că domnul primar îşi dă interesul şi pentru satul 
nostru pentru a face tot ce este mai frumos şi mai 
modern. Cu dânsul reuşim poate şi noi să fim cel 
mai frumos sat din judeţ.

Pagină realizată de Paula MOLDOVAN

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

Maria Cumiþa, cea mai vârstnicã localnicã prezentã la
 inaugurare, a primit o bucatã din panglica tãiatã

Pentru a fi pus în valoare, noul pod beneficiazã de un 
sistem de iluminat
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Eu nu sunt conducãtorul lor, sunt slujitorul lor
Achim Nicolae milOş - preot paroh Denta

Părintele Achim Mi-
loş a văzut lumina 

zilei la 11 octombrie 1956, 
iar primii ani din viaţă sunt 
strâns legaţi de Ramna. De 
aici are cele mai frumoase 
amintiri, şi-a petrecut co-
pilăria printre lecţiile de la 
şcoală şi jocurile cu ceilalţi 
copii din sat, apoi s-a dus la 
Seminarul din Caransebeş.  
Din 1978 până în 1982 a 
studiat Institutul Universitar 

de la Sibiu, iar din 1 ianuarie 1984 este repartizat 
preot  ortodox la Denta.

Preacucernice părinte, ce anume v-a îndemnat 
să alegeţi un drum în viaţă dedicat în totalitate lui 
Dumnezeu şi oamenilor?

4Dacă aş spune că determinarea mea a fost 
credinţa, aş fi meschin. La vârsta aceea nu ştiam 
asta, dar unchiul meu, profesorul Nicolae Roşu 
mi-a spus să aleg fie muzica, fie teologia. Iar la 
Ramna, la vremea respectivă era „fabrică” de 
popi, majoritatea alegeau teologia. Motivul nu-
mărului mare de preoţi din Ramna cred eu, erau 
părinţii. Pentru a avea o viaţă mai uşoară, ne în-
demnau să alegem acest drum.

Totuşi, la vremea respectivă nu era un drum 
uşor de urmat, având în vedere presiunile politice.

4Da, era foarte greu în acele vremuri. În tim-
pul comunismului nu puteam să ne dăm nici copiii 
la şcoală decât la teologie sau, cel mult, istorie. 
Ne scriam predicile, ne erau controlate caietele. 
Nu pot spune că ne investigau până la sânge, dar 
nici uşor nu ne era. Eu, spre exemplu, când am 
venit la Denta preot, secretarul de partid era din 
Ramna şi n-am avut nicio obstrucţie. Le făceam 
copiiilor pungi de Crăciun, dar nimeni nu îmi avea 
treaba, până la un punct. Iar ceea ce spun unii, 
că nu puteau cununa sau boteza, eu nu cred.  În 
30 de ani de când sunt preot, nu am avut nicio 
reclamaţie, îmi pot privi enoriaşii în ochi oricând, 
iar capul pe pernă îl pun foarte liniştit. 

Dumneavoastră menţionaţi în începutul inter-

viului că nu aţi ales acest drum în viaţă simţind 
o chemare. Totuşi, pe parcurs, credinţa dumnea-
voastră a devenit foarte puternică şi astăzi propo-
văduiţi cu dragoste cuvântul Domnului. Cum s-a 
întâmplat această schimbare?

4E absolut normală. Fiecare dintre noi are de 
la Dumnezeu acest dar. Un profesor de la Sibiu 
accentua un citat din Sfânta Scriptură, care cred 
că acum este elocvent: „cine nu are lege, din fire 
face ale legii”. Dumnezeu ne dă acest dar, noi 
trebuie să-l dezvoltăm. Nu cred că la vârsta lice-
ului sunt mulţi care înţeleg această cale. Este ca 
şi cum am fi avut în România 15 ca Petre Ţuţea, 
şi 10 ca Părintele Constantin Galeriu. Sunt sigur 
că ar fi schimbat o generaţie. Dar şi noi am avut 
profesori excepţionali care ne-au insuflat aceas-
tă dragoste. Nu aş schimba niciodată drumul pe 
care l-am ales, pentru nimic în lume. Şi dacă s-ar 
schimba religiile, ar fi o nouă schismă, aş muri 
ortodox. Credinţa aceasta vine din inimă şi, cred 
eu, este drumul pe care trebuie să-l urmez. 

Preacucernice părinte, în urmă cu mulţi ani, 
pe străzile înguste ale Ramnei de atunci încolţea 
credinţa şi iubirea necondiţionată a unui copil faţă 
de origini. Cum erau vremurile atunci, cum a fost 
copilăria în Ramna?

4Chiar dacă eram la Seminar, nu uit câte zile 
am că am făcut o formaţie de muzică uşoară la 
Ramna, se numea „74”. În momentele alea, nu 
ne-a făcut decât bine nouă şi celor care erau în 
apropierea noastră. Îmi aduc aminte că duceam 
tobele acasă, iar seara puneam muzică la mag-
netofon , iar moşul zicea „nu-l mai ţineţi pe ăsta 
la şcoală că nu faceţi popă din el până-i lumea”. 
Eram copii, dar n-am făcut niciodată nimic rău. 
Era o binecuvântare pentru noi. Joia făceam 
seara tineretului la Ramna, sâmbăta la Vermeş. 
Când dansam, noi aveam perechi. Copiii de azi 
trăiesc virtual, nu mai simt bucuria din lucrurile 
care ne bucurau pe noi atunci. Nu pun sentiment 
în tot ce fac, sau poate nu-i înţelegem noi. Postu-
rile erau posturi, nu era dans, nu era nimic, acum 
e discotecă în fiecare seară din post. 

Care este rolul unui preot într-o parohie, de 

unde pleacă şi spre ce tinde?
4Rolul său este să-şi ducă turma la mântuire, 

dar drumul acesta să nu credeţi că exclude socia-
lul. Eu încerc să le explic ce e bine şi ce nu, dar 
oamenii fac tot ce vor, iar eu îi susţin. Eu nu sunt 
conducătorul lor, sunt slujitorul lor. 

Liberul arbitru de care vorbea Sfântul Augus-
tin...

4Exact. Libertatea este cea mai mare bine-
cuvântare venită de la Dumnezeu. 

Totuşi, vorbind în general acum, preotul spune: 
„nu ai voie să”. Referindu-ne la liberul arbitru, la 
libertatea pusă în noi de însuşi Dumnezeu şi ceea 
ce ni se spune, aceste lucruri nu se bat cap în cap?

4În canoanele bisericii asta scrie. Ce se uită 
însă este că trăim în secolul XXI, nu mai poţi fi 
atât de rigid. 

Preacucernice părinte, ar fi mult mai multe de 
spus, sunteţi un bun interlocutor şi un preot cum 
rar mi-a fost dat să văd. Îmi permit să spun că sun-
teţi o binecuvântare pentru credincioşii ortodoxi 
din Denta. Totuşi, în încheiere, aş vrea să vă rog 
să-mi spuneţi câteva cuvinte despre unchiul dum-
neavoastră, profesorul Nicolae Roşu.

4Din ce-mi aduc aminte, la un moment dat, 
după Al Doilea Război Mondial luase tipografia 
unui evreu. El a fost şi legionar şi tipărea o revis-
tă, „Almanahul satelor”, unde erau cuprinse tot 
felul de curiozităţi vizavi de începerea culturilor, 
cum şi când se plantează. A studiat în Ramna, 
apoi a făcut studiile la Paris, deci îi era uşor să 
scrie. Datorită tipografiei, a început să fie urmă-
rit de Securitate, iar cu noi în casă a stat timp de 
şase ani dacă nu mă înşel un miliţian, îl chema Gri-
gorie. „Uica” stătea în „clet” şi avea o gaură mică 
făcută acolo, acoperită cu o masă răsturnată, nici 
nu-ţi dădeai seama că stătea acolo. Ieşea seara 
de acolo şi era atât de slab încât a intrat şi s-a as-
cuns între două geamuri când a intrat miliţieanul 
într-o seară în cameră. După ce a plecat, el s-a în-
tors în magazia de care vă spuneam. Studenţii lui 
au ajuns peste ani în Securitate şi l-au reabilitat.   

Interviu realizat de
Monica GAIŢA

Daniela IACOBESCU 

O locaţie nouă, modernă, pentru prichindeii comunei noastre

Anul şcolar a început pentru cei 30 de micuţi ai comunei noastre 
în casă nouă. Administraţia locală a 

mutat grădiniţa din vechea locaţie pentru 
a înlesni procesul instructiv-educativ şi 
pentru a oferi condiţii dintre cele mai bune. 
Schimbarea a intervenit din dorinţa doamnei 
primar, Magdalena Ciurea, datorită faptului 
că vechea clădire în care funcţiona grădiniţa 
aparţinea Bisericii Greco-Catolice din Ramna. 
„Acolo trebuiau făcute mai multe reparaţii, 
iar eu am considerat că este mai bine să aloc 
bani din bugetul local pentru a renova acest 
spaţiu în care se află grădiniţa în prezent, 
care este al nostru şi unde se face economie 
la lemne şi la energie electrică. Asta pentru 
că în vechea locaţie era o centrală separată 
de cea de la şcoală”, ne-a explicat doamna primar.  Acum, grădiniţa 
funcţionează în clădirea administrativă a vechii primării, care a 
fost dotată corespunzător pentru a oferi micuţilor cele mai bune 
condiţii. S-au renovat trei încăperi şi s-a făcut un grup sanitar, iar 
administraţia locală speră ca în primăvară să mai facă încă un grup 

sanitar şi să amenajeze un spaţiu de joacă corespunzător. Valoarea 
totală a investiţiei la noua grădiniţă a fost de 20.000 de lei, desigur, 
inclusiv cu renovarea dispensarului medical – unde s-au cumpărat 

doar materiale. Noul spaţiu în care micuţii 
Ramnei îşi desfăşoară activitatea este mult 
mai luminos decât cel anterior, iar condiţiile, 
mult mai bune. „Ceea ce îmi doresc este să 
le aduc mai multe jucării copiilor din Ramna 
şi Valeapai, prin generozitatea domnului 
primar din Bocşa”, a mai spus doamna 
primar Magdalena Ciurea. 

Noii „locatari” sunt foarte bucuroşi de 
spaţiu, de căldura şi jucăriile care i-au 
întâmpinat. „Avem copii înscrişi de la vârsta 
de 3 ani la vârsta de 6 ani, apoi trec în 
clasa pregătitoare. În acest an am debutat 
cu 26 de copii înscrişi şi este foarte greu 
pentru un singur cadru didactic. Condiţiile 

în noua grădiniţă sunt mult mai bune, spaţiul este mult mai luminos, 
avem căldură, aici spaţiul este oferit de comunitate, deci nu 
presupune cheltuieli suplimentare. Copiii sunt foarte încântaţi de 
această schimbare în bine”, a concluzionat doamna Aurelia Moteca, 
educatoarea prichindeilor din Ramna. 
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BUNA CASIAN
DRAGOESCU BIANCA
MIOC NAOMI

POENARIU IASMINA
POPESCU DALIANA

Şcoala cu clasele I-VIII Vermeş
inst. maria PÎRvAN

Clasa pregătitoare
BARBU LUCAS
BUGăRIN IONUţ
COCEA ŞTEfAN
DAMIAN MARIO
LASCU RAISA
LIGHEzAN fABIAN

LUGOjAN ALEXANDRU
MICLEA CHRISTIAN
RÎMPU ALESSIA
SIMIONESCU DENISA
SPOREA ADI

Clasa I

Biserica de lemn din Ersig

Biserica de lemn din Ersig poartă hramul „Adormirea Maicii 
Domnului” şi este antedatată de anul 1767 înscris pe icoanele 

iconostasului. Biserica este înscrisă pe noua listă a monumentelor is-
torice. Vechimea acestei biserici a fost aproximată în a doua jumătate a 
secolului 18 pe baze stilistice şi formale. 
Curăţarea icoanelor de pe iconostas a 
scos la iveală datarea din 4 ianuarie 1767 
de pe friza apostolilor şi, sub un strat 
mai nou de pictură, o însemnare pe uşile 
împărăteşti: „Aceste dveri... leau plătit 
Gheorghe... 1767”. Aceste însemnări 
fixează în timp cu mai multă precizie mo-
mentul de încheiere a lucrărilor de ctito-
rire şi înzestrare a acestui lăcaş de cult.

Un al doilea rând de însemnări păstrate 
în biserică indică o renovare majoră 
în anul 1838. Pe icoana Sfântului Ioan 
Botezătorul stă înscris: „Ianăş Mămut 
chinez au dat de pomană 1838”. Pe 

icoană se poate observa cum vechea pictură transpare pe alocuri in-
dicând o repictare la acest an. O însemnare pe friza apostolilor afirmă 
că „Aceştea sfinţii apostolii au plătit Costa Danciu 1838”. Şi aici este 
vorba, desigur, de o repictare. O a treia însemnare contemporană cu cele 
două anterioare se poate citi pe icoana Maicii Domnului care afirmă 

următoarele: „Aceştea sfinte icone lea 
înpreună cu dverile şi cu răstignirea de 
sus au plătit Petru Neagu şumari erarial 
1838”. Este posibil ca pictura murală să 
fi fost executată în 1838, odată cu repic-
tarea iconostasului.

O nouă etapă de înnoirii este sugerată 
de o însemnare pe grinda peste intra-
rea în naos: „Spre veşnica pomenire a 
răposţilor Magdalena Milescu 1896”. 
Turnul improvizat în faţa pridvorului 
a fost probabil ridicat atunci sau după 
aceea. Starea bună de conservare de azi 
o datorăm reparaţiilor de întreţinere efec-
tuate de-a lungul timpului.

Katherine SCHNEIDER

Am revãzut bãncuþa în care am stat în clasa I, sala de clasã din ciclul gimnazial
Prof.  Alina-mariana  miNgeA - director la şcoala cu clasele i-viii vermeş

Doamna directoare, 
deşi sunteţi o fiică 

a acestei comune şi oamenii 
de aici vă cunosc, jurnalul 
în paginile căruia va ajun-
ge acest interviu va fi citit şi 
în alte localităţi. De aceea, 
v-aş ruga să vă prezentaţi în 
câteva cuvinte, să ne spuneţi 
cum aţi ajuns pe poziţia pe 
care o ocupaţi astăzi?

4Am absolvit în 2005 
Universitatea de Vest din Timişoara, Facultatea 
de Matematică-Informatică, am făcut apoi mas-
terul, tot pe Matematică-Informatică. Apoi, am 
lucrat trei ani la Liceul Teologic Baptist, după 
care am venit acasă şi m-am titularizat pe postul 
de profesor de Matematică de la Şcoala Genera-
lă Vermeş.

Ce v-a făcut să vă întoarceţi în Vermeş? Era atât 
de puternică chemarea locului natal, rădăcinile?

4Nu neapărat rădăcinile. Din salariul de pro-
fesor este foarte greu să te susţii în Timişoara şi 

să plăteşti o chirie, iar acesta este unul dintre cele 
mai puternice motive pentru care am revenit.

Când aţi revenit la Şcoala din Vermeş, ce senti-
mente v-au încercat? Erau similare cu cele pe care 
le-aţi simţit în clasa I, când aţi păşit aici pentru 
prima dată?

4Desigur, am fost foarte emoţionată. M-am 
întors în şcoala în care am crescut, am revăzut 
băncuţa în care am stat în clasa I, sala de clasă 
din ciclul gimnazial. Dar, fiind totul amenajat, 
modernizat, sentimentul nu a fost la fel de pu-
ternic ca şi atunci când am fost elevă. 

Cum v-aţi integrat în colectivul profesoral, mai 
ales că aţi avut şansa să revedeţi şi să lucraţi încă 
cu foştii dumneavoastră dascăli?

4Când m-am întors, pentru doi ani am fost 
profesoară de Matematică, apoi, am devenit di-
rector. Desigur, am venit cu forţe proaspete, cu 
elan, cu gândul să îmbunăţesc ceea ce ştiam că 
este nevoie încă de când eram elevă aici. Cu noi 
nu s-au prea făcut excursii, aşa că pentru premi-
anţi nu am mai cumpărat cărţi şi am organizat 
excursii. Am făcut anul trecut o excursie pe ruta 

Deva, Sarmisegetuza, Hunedoara şi al său castel, 
la Rezervaţia de zimbrii din Retezat pentru a di-
versifica activităţile copiiilor şi a le răsplăti efor-
turile la învăţătură. 

Pentru că aţi adus vorba de rezultate şcolare, 
aş vrea să vă întreb care a fost promovabilitatea la 
Examenul de Capacitate?

4Am avut o promovabilitate sub 50% , dar, 
dintre cei promovaţi am avut o elevă cu rezul-
tate foarte bune, cu 10 la Matematică şi 9,60 la 
Limba şi Literatura Română. Dar, aşa a fost tot 
timpul. Sunt unii copii cu rezultate mai bune, iar 
alţii cu rezultate mai puţin bune. 

Părinţii sprijină şcoala?
4Da, se implică activ în activitatea copiiilor şi 

în cea a şcolii. Se interesează de notele copiiilor, 
discută cu profesorii. Acum, în toamnă, ajută şi 
la tăierea lemnelor pentru a asigura căldura pes-
te iarnă, iar de fiecare dată când i-am solicitat au 
fost receptivi. 

Interviu realizat de
Monica BRAD

- va urma -
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 oaia 
de Obreja

În lucrarea 
L u c i e i 

B o l e a n ţ u  – 
„ I n t e r p r e ţ i 
b ă n ă ţ e n i 
d e  m u z i c ă 
p o p u l a r ă , 
1 9 7 5 - 1 9 8 5 ” 
(2001), dar şi 
î n  a r t i c o l e l e 
lui Ştefan Isac 
despre „Doina 

Banatului” (din 7 zile), aflăm despre un 
apreciat rapsod popular de la Var, floare 
Mateoni-Opruţ. Aceasta descinde dintr-o 
familie de cântăreţi populari dăruiţi 
de natură cu har divin, mama sa fiind 
cântăreaţă în corul bisericii satului Var, 
iar tatăl ei a fost cantor. Ambii părinţi, 
ajutaţi de învăţătorul Nicolae Sârbu, 
i-au insuflat pornirea spre credinţă şi 
dragostea pentru obiceiurile şi tradiţiile 
autentice ale satului românesc.

A urmat cele şapte clase primare în 
satul natal, dovedind înclinaţii deosebite 
pentru lucrul de mână – la şezători torcea 
fuior, croşeta diverse broderii şi făcea 
lucru de mână cu care îşi înfrumuseţa 
odăile casei părinteşti.

Urmând chemarea părinţilor, a 
început să cânte în biserică Apostolul, 
impresionându-şi încă de pe atunci 
consătenii cu glasul ei vibrant, de o 
sensibilitate deosebită. Au fost cunoscute 
şi apreciate în lumea satului participările 
ei la nunţi, la înmormântări (ca bocitoare) 
şi la celelalte serbări săteşti. 

floare Mateoni-Opruţ a fost şi o mare 
iubitoare de carte. De-a lungul vieţii, a 
fost şi o excelentă culegătoare de folclor. 
La baza cântecelor sale au stat versurile 
pe care le-a auzit de la bătrânii din sat 
şi de la părinţii ei. Ea le-a dat glas, aşa 
cum o îndemna sufletul. S-a manifestat 
ca o adevărată interpretă populară care şi 
crea când cânta. Doinele sale sunt pline 
de alean, însăilând în cuvinte frânturi ale 
unor puternice trăiri interioare.

floare Mateoni-Opruţ a impresionat 
prin glasul ei răscolitor, talentul şi 
înclinaţia deosebită pentru folclorul 
autentic, ceea ce a şi determinat-o să 
înregistreze la Radio Timişoara, primele 
ei piese ca solistă a Orchestrei „Doina 
Banatului” din Caransebeş (1968). Aceste 
piese (doine) impresionează şi astăzi prin 
fiorul artistic pe care-l transmit: „Fată 
mare din Banat”, „Ia ieşi, mândruţo, pân’ 
la poartă”, „Vai, vai, frumoasă-i lumea”, 
„Părăuţ cu apă rece”.

În anul 1971, a urmat o altă serie 
de înregistrări, de data aceasta fiind 
acompaniată de Orchestra populară 
a Casei de Cultură din Caransebeş, 
condusă de Nicolae Purdele: „Auzit-
am, bade, eu”, „Cântă cucu prin tufiş”, 
„Vine vara, trece iute”. Aceste piese 
sunt, de fapt, unicele ei înregistrări, 
existente în Fonoteca de aur a Studioului 
Radio Timişoara. 

floare Mateoni-Opruţ rămâne în 
sufletul cunoscătorilor de folclor drept 
„fata mare din Banat”, cu siguranţă 
melodia cu pricina fiind una dintre cele 
mai apreciate din tezaurul folcloric 
bănăţean.

Prof. Ion CUBIN

Obrejeni de frunte Adunare festivă a Oastei Domnului la Obreja

Du m i n i c ă ,  1 5 
septembrie 2013, 

ca în fiecare an, a avut 
loc un eveniment religios 
deosebit – Adunarea 
O a s t e i  D o m n u l u i , 
care a antrenat toată 
comunitatea. Împreună 
cu membrii credincioşi 
din Oastea Domnului 
am hotărât încă din 
anul 1990 să revenim la 

serbarea festivă de altădată în această duminică, prima după Înălţarea 
Sf. Cruci serbată în fiecare an pe 14 septembrie. Precizăm că înainte 
de anul 1948 se ţineau la Obreja astfel de adunări în fiecare an.

Au fost prezenţi credincioşi din parohie, dar şi de la Reşita, 
Caransebeş, Băile Herculane, precum şi din parohiile: Ciuta, Iaz, 
Var, Glimboca, Oţelu Roşu, Petroşniţa, Bucoşniţa, Bolvaşniţa, Turnu 
Ruieni, Ilova, Cireşa şi zăvoi.

În cuvântul de învăţătură, am abordat tema „Sfânta Cruce şi 
urmarea lui Hristos prin credinţă şi fapte bune”. La finalul slujbei, 
după împărţirea anaforei şi sărutarea Sfintelor Moaşte ale Sf. Dimitrie, 
Dar de mare preţ primit din Italia (parohia Obreja este înfrăţită prin 
ecumenism cu o parohie catolică din oraşul fano din Italia, din anul 
2002 – atunci am  primit şi o bucăţică din lemnul Sfintei Cruci a 
Mântuitorului Iisus Hristos), s-a oferit o agapă creştinească la 
căminul cultural.

După revenirea în Sfânta Biserică, au sosit şi preoţii din Oţelu 
Roşu (parohiile ferdinand şi Ohaba Bistra) şi Glimboca, urmând 
luări de cuvânt din partea fraţilor din Turnu Ruieni, Reşiţa, zăvoi, 
Oţelu Roşu şi alte parohii, care au rostit învăţături de credinţă. 
Preoţii prezenţi au predicat alternând cu poezii şi cântări religioase. 
Spre seară s-a încheiat adunarea Oastei Domnului de la Obreja prin 
cuvântarea mea şi prin mulţumirile adresate lui Dumnezeu, în primul 
rând pentru darul acesta, cât şi tuturor celorlalţi participanţi.

Datorită unei poziţionări geografice favorabile, oraşul Tibiscum va 
cunoaşte şi o evoluţie comercială rapidă. Toate produsele schimbate 

între Mediterana şi Provincia Dacia tranzitau zona văii Timişului şi a 
Pogonişului. Astfel, încă din prima jumătate a secolului II p.Chr. în mica 
aşezare de la Tibiscum (vicus militar) asistăm la transformări profunde, 
materializate prin schimbarea cădirilor din lemn în construcţii din piatră 
dispuse după o anumită tramă stradală (Tibiscum se afla la intersecţia 
a două drumuri imperiale, care făceau legătura cu Dunărea, dar şi cu 
capitala Daciei romane – Ulpia Traiana Sarmizegetusa). Datorită acestui 
„boom” economic, oraşul Tibiscum va primi în secolul III p.Chr. titlul 
de municipium, devenind un centru urban cu statut superior, cu o pătură 
socială bogată, care primeşte multe privilegii cetăţeneşti. 

Din inscripţiile în piatră şi cărămidă cunoaştem trupe militare 
profesioniste, mobile şi specializate care protejau atât municipium-ul, 
cât şi graniţa de vest a Daciei romane. Aceste garnizoane erau cantonate 
în castre, fiind constituite în special din călăreţi – arcaşi, aduşi din zone 
exotice ale imperiului: Palmyra sau nordul Africii. 

Originile, credinţele şi preocupările acestor militari şi ale familiilor lor 
vor oferi oraşului Tibiscum o evoluţie aparte în istoria Daciei romane. 
Astfel, pe lângă zeii clasici ai antichităţii romane (Iupiter, Mars, Venus sau 
Apollo), întâlnim şi credinţe în zeităţi misterioase, din zone îndepărtate 
ale imperiului: Malagbel, Baal Hamon sau Iarhibolus. Nu sunt uitate, 
la Tibiscum, nici credinţele autohtone, manifestate prin cultul mistic al 
cavalerilor danubieni, cavaleri – eroi, care amintesc de alte vremuri, când 
teritoriul Daciei era condus de Burebista sau Decebal. 

Aşezarea de la Tibiscum, fondată încă din timpul lui Traian, nu îşi 
încetează existenţa odată cu retragerea romană din Dacia de la sfârşitul 
secolului III p.Chr. Cercetările arheologice recente indică faptul că zona 

anticului oraş a fost 
locuită şi în secolele 
IV-V p.Chr., perioadă 
în care înregistrăm tot 
o locuire urbană, chiar 
dacă în afara Imperiului 
Roman. 

Din această perioadă 
a antichităţii  târzii 
datează ş i  pr imele 
descoperiri paleocreştine  (de secol III-IV p.Chr.), obiecte creştine sau 
creştinate care vorbesc, din nou, despre importanţa acestui sit pentru istoria 
şi identitatea noastră.

În prezent, Rezervaţia Arheologică de la Tibiscum – Jupa se întinde pe o 
suprafaţă de 17 ha, fiind inclusă pe lista monumentelor istorice. Complexul 
arheologic al anticului Tibiscum include ruinele castrului, aşezării civile 
corespunzătoare acestuia, ale oraşului şi necropolele aferente. Aceste 
vestigii situate pe ambele maluri ale râului Timiş (pe teritoriul satului jupa 
– municipiul Caransebeş şi Iaz – comuna Obreja) ocupă o suprafaţă de cca. 
30 ha. Atât informaţiile cuprinse în izvoarele literare ale antichităţii cât 
şi rezultatele cercetărilor arheologice efectuate până în prezent aici, arată 
că municipiul roman Tibiscum a constituit una din cele mai importante 
aşezări urbane ale Daciei romane. Această rezervaţie este unică în peisajul 
geografic din sud-vestul României şi dispune de tot ce are nevoie pentru a 
deveni un veritabil centru de referinţă şi atracţie atât pe plan ştiinţific cât 
şi din perspectiva unui turism istoric şi cultural.

Tibiscum – Principia (Comandamentul)

Dr. Adrian ARDEŢ şi Lavinia GRUMEZA
Muzeul Judeţean de Etnografie şi al Regimentului de Graniţă Caransebeş

Preot paroh icon. stavr.
 Petru ITINEANŢU

P.S. Episcop Lucian la Obreja (2012)

Floare MATEONI-OPRUŢ – rapsod popular de excepţie
(n. 6 iun. 1918, Var – d.16 nov. 1995,Var) 
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Frământările politice declanşate în Româ-
nia imediat după Unire se regăsesc şi la 

făget. Îşi continuă activitatea cel mai pu-ternic 
partid din Banat, Partidul Naţional Român, care 
grupa şi la făget pe reprezentanţii luptei pen-
tru reîntregirea neamului, sub conducerea 
protopopului Sebastian Olariu (preşedinte) 
şi avocatul Aurel Hădan (vicepreşedinte). 
El a reuşit să câştige la făget alegerile pen-
tru primul Parlament al României Mari şi 
să trimită în acest for legiuitor doi membri 
marcanţi. În acelaşi timp se constată o în-
cercare a partidelor din vechiul Regat de a 
pătrunde în Banat pentru a-şi crea organizaţii 
proprii, profitând şi de disensiunile apărute 
în cadrul Partidului Naţional Român. S-au 
creat astfel la făget organizaţii locale ale 
Partidului Naţional Liberal şi Partidului 
Poporului. Organizaţia liberală, condusă la 
început de George Gârda (preşedinte) şi Dio-
nisie feneşiu (vicepreşedinte), va juca un 
rol deosebit de important în viaţa politică locală. 
făgetul şi-a făcut simţită prezenţa în Parlamentul 

României Mari prin senatorii: Sebastian Olariu 
şi Victor feneşiu şi deputaţii George Gârda, 
Constantin Savu, Aurel Hădan şi Titus Olariu.

Această evoluţia economică, socială şi 
spirituală, evidentă şi la făget, în primul deceniu 
interbelic, a fost frânată de efectele crizei eco-
nomice din anii 1929-1933. Scăderea preţurilor 

la produsele agricole şi implicit a nivelului de 
trai, i-a pus pe locuitorii zonei în imposibilitatea 

de a îşi plăti impozitele, fiind obligaţi să suporte 
umilinţa măsurilor administrative ale organelor 
statului.

Efectele crizei economice s-au răsfrânt şi 
asupra instituţiilor de cultură, tot mai greu 
întreţinute de bugetul local. Printre acestea cele 
mai afectate au fost şcolile. 

Manifestările culturale din această perioadă 
s-au redus la reprezentaţiile artistice corale 
şi teatrale ale Reuniunii de citire şi cântare 
„Doina”, la serbările şcolare şi iniţiativele cul-
turale ale despărţământului Lugoj al „Astrei”.

După depăşirea crizei economice a urmat 
la făget o perioadă de evidentă dezvoltare 
economică, socială şi culturală.

La 26 septembrie 1935 conducerea comu-
nei şi-a stabilit principalele obiective: constru-
irea unui pod peste Bega pe drumul judeţean 
făget-Birchiş, refacerea drumurilor judeţene 
Lugoj-Coşeviţa, înfiinţarea unui dispensar şi 
înzestrarea lui cu medicamente necesare pen-
tru populaţia din zonă, procurarea unui selec-
tor de trifoi şi a unei semănători de grâu.

Speranţe şi realizări în România Mare
Prof. Dumitru TOMONI

RADU POPA –
 un prieten al făgeţenilor

Furaţi de mirajul cotidian, de prostituţia politică şi jalnica prestaţie a 
mass-mediei, puţini sunt cei care îşi mai amintesc că acum 20 de ani 

a plecat spre eternitate un mare istoric şi arheolog, şi, în acelaşi timp, un om 
de atitudine şi un mare caracter, Radu Popa.

Născut la Cluj, în 23 iulie 1933, Radu Popa a absolvit în 1956 facultatea 
de Istorie şi în 1962, facultatea de Drept a Universităţii Bucureşti, devenind 
cercetător principal al Institutului de Arheologie din Bucureşti, şi mult timp 
director adjunct al acestui institut. După 1990 a ocupat mai multe funcţii: 
preşedinte al Consiliului Naţional Român al International Council on Monu-
ments and Sites, vicepreşedinte al Comisiei Naţionale Arheologice a Acade-
miei Române.

M-am bucurat de prietenia marelui dascăl, formator de arheologi şi de 
conştiinţe, printr-o fericită întâlnire, petrecută în vara anului 1982, pe şantierul 
arheologic de la Vadu (jud. Constanţa). Într-o superbă seară pescărească am 
discutat despre toate, inclusiv despre nebuniile lui „Ceaşcă” şi enigmatica ce-
tate a făgetului.

Destinul a făcut să ne reîntâlnim în vara anului 1986 pe şantierul arheologic 
de la Gladna Română, când profesorul a decis să includă în planul de cercetare 
a Institutului de Arheologie din Bucureşti şi Cetatea făgetului. Timp de cinci 
ani a condus săpăturile arheologice, scoţând la lumină o fortificaţie militară ce 
face legătura sub raport tipologic între cetăţile de zid construite pe înălţimi şi 
cele bastionare ridicate din cărămidă, lemn şi pământ, specifice feudalismului 
târziu.

Radu Popa a sărit în sprijinul făgeţenilor şi în februarie 1990, când a inter-
venit la ministrul învăţământului, Mihai Şora, pentru  a susţine reînfiinţarea 
liceului din făget – desfiinţat de autorităţile comuniste în 1977 – publicând în 
acest sens şi un documentat articol în Revista „22”.

Din păcate, nu a mai putut veni în sprijinul liceului făgeţean atunci când 
primarul în funcţie – astăzi un insignifiant deputat în cel mai jalnic parlament 
postdecembrist – a dorit cu orice preţ ca liceul să cedeze un local judecătoriei 
făget, deoarece o boală fulgerătoare i-a curmat viaţa în 12 februarie 1993.

Rândurile de faţă se doresc a fi o datorie de conştiinţă şi un pios omagiu 
adus unui mare profesor şi arheolog, prieten şi admirator al făgeţenilor.

Prof. Dumitru TOMONI

Podul de beton în construcþie

Preşedintele Consiliului de Miniştri Dr. Petru GROZA 

Nume care făc cinste oraşului nostru: George GÂRDA

A refuzat funcţia de Ministru al 
Justiţiei pentru a rămâne în Făget

Avocatul George Gârda, pentru că 
de el este vorba, s-a născut în 

Mănăştiur, în 1879. În 1901 intră la Po-
litehnica din Budapesta, dar din 1902 
urmează cursurile facultăţii de Drept, 
unde îl cunoaşte pe Petru Groza, trecând 
examenul de doctorat al facultăţii în 
1907. Dacă George Gârda a preferat să 
rămână avocat în făget din 1909, Groza 
a avansat în plan politic, ajungând primul 
prim-ministru al României după Al Doi-

lea Război Mondial.
În acest context, în iarna anului 1947, Gârda îi trimite lui Petru Gro-

za o scrisoare în care îi solicită o recomandare care să îi servească la 
înscrierea în Baroul Avocaţilor. În răspunsul trimis prietenului său, Petru 
Groza vorbeşte despre amintirile comune din timpul facultăţii, dar şi 
despre caracterul deosebit al lui Gârda, care în ciuda competenţei sale şi 
a posibilităţilor oferite a refuzat să fie ministru al justiţiei pentru că nu 
a vrut să „se rupă” de făget. 

Scrisoarea integrală trimisă de Petru Groza avocatului George Gârda:
Frate George, am citit scrisoarea ta din 11 decembrie şi îţi tri-

mit răspunsul. Nu în forma unei declataraţiuni, cum tu doreşti, ci aşa 
cum este mai simplu, răspunzând în fond cererii tale. Nu aparţine 
atribuţiunilor mele şi nici sarcinilor pe care le-am primit din partea 
acelora cari prin muncă şi luptă ne susţin regimul de a elibera astfel de 
certificate cu introducere „Eu Subsemnatul” etc., dar nici nu pot refuza 
să confirm prin semnătura răspunsului de faţă, vechea noastră priete-
nie şi tinereţe petrecută la universitate sub auspiciile tale de „tată al 
balicilor” ajutând pe aceşti începători  „balici” cum ne numeam, să se 
familiarizeze cu climatul capitalei şi a unei stăpâniri feudale maghiare.

Erai destoinic şi cel mai prompt dintre noi la cursuri. Păstrez şi acum 
notele tale model, după care învăţam şi eu şi alţii. Sănătatea feciorului 
„chinezului” din Mănăştiur ne făcea pe noi toţi sprinteni. Nu e vina mea 
că, mai târziu, păşind în viaţă, nu am putut valorifica aceasta prietenie 
în sensul încadrării tale după capacitatea ta într-o muncă dincolo de 
cadrele înguste ale avocaturii din Făget.

Petru Groza a fost apropiat de 
George Gârda încã din timpul facultãþii

„Nu mă interesează nici un fel de putere şi adopt instinctiv 
o atitudine negativă în faţa oricărei puteri – alta decât aceea 
decurgând din competenţa profesională.” (Radu POPA)

Graţian NEAMŢU
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 oaia 
de Prigor

Prigor, o comunã europeanã nu doar cu numele
Pavel veRiNDeANu - primarul comunei Prigor

Domnule primar Pa-
vel Verindeanu, iată, 

după o absenţă de câteva 
luni, ne reîntâlnim în pagini-
le Revistei „Banatul”. V-aş 
ruga să-mi spuneţi dacă aţi 
reuşit să finalizaţi la timp lu-
crările demarate pe fonduri 
europene. 
4Am reuşit să le finali-

zăm cu succes, în urmă cu două luni. Vorbim de 
proiectele iniţiate pe fondurile europene, Măsu-
ra 322, „Renovarea şi dezvoltarea satelor”. Am 
realizat proiectele pe apă şi canalizare, centrul 
cultural, centrul de zi pentru vârstnici şi asfaltare. 

Aţi menţionat Centrul de zi destinat vârstnicilor, 
realizat prin reabilitarea unei clădiri mai vechi, 

aflată în proprietatea Primăriei Prigor. V-aş ruga 
să-mi spuneţi dacă este la momentul de faţă dotat 
cu toate cele necesare, pentru a susţine activitatea 
şi recreerea celor care-i trec pragul?
4Este dotat. Are o sală mare, folosită pen-

tru activităţi recreative, iar acolo vârstnicii care 
vin se vor putea relaxa jucând cărţi, table, remy 
sau privind pur şi simplu un meci de fotbal, ori 
o competiţie sportivă la plasmă. Au la îndemâ-
nă toate modalităţile populare de recreere, care 
pot să le umple frumos timpul liber. Am dotat 
cele 8 camere cu 17 paturi, unde pot să se odih-
nească până seara când se întorc la casele lor, au 
la dispoziţie 6 băi pentru a se spăla, iar un perso-
nal specializat le ţine companie. Avem contract 
încheiat cu un psiholog care vine şi îi consiliază în 
ceea ce au nevoie şi o angajată a primăriei care 

este asistentă. Aceasta merge săptămânal şi le 
ia tensiunea sau le dă un sfat medical.  

Domnule primar, revenind la Proiectele cu fi-
nanţare europeană pe Măsura 322, v-aş ruga să-
mi spuneţi concret unde a fost introdusă reţeaua 
apă-canalizare şi ce sate din componenţa comunei 
mai au nevoie de această investiţie?
4Apa a fost introdusă în Prigor, Borlovenii 

Vechi, Pătaş, Borlovenii Noi , iar canalizarea în Bor-
lovenii Vechi, Borlovenii Noi, Pătaş, iar în Prigor 
suntem pe punctul de a începe. A fost făcută licita-
ţia, dar Comisia de Licitaţie nu a validat  încă firma 
ce va executa lucrările. Această canalizare reuşim 
să o facem din fondurile proprii ale Primăriei.

Interviu realizat de
Estera ROSENBLUM 

- va urma  -

Brînduşa UDRIŞTE

Prof. Pavel PANDURU

Festivalul Văii Almăjului, un succes

Ce a  d e - a 
X V I I I - a 

ediţie a fes-
tivalului Văii 
A l m ă j u l u i 
a  d e b u t a t 
sâmbătă,  21 
septembrie şi 
în acest an a 
fost organizată 
de  Cons i l i -
u l  Loca l  ş i 
Primăria Pri-
gor Consiliul 
judeţean Caraş-Severin, Centrul judeţean pentru Conservarea şi Promo-
varea Culturii Tradiţionale şi Societatea culturală „ţara Almăjului” din 
Timişoara. Totul a debutat cu dezvelirea unei plăci comemorative a ce-
lui mai longeviv primar din Prigor (1926-1945). Au participat locuitori 
ai comunei Prigor, invitaţii la Simpozion, precum şi un sobor de preoţi 
care au sfinţit placa şi au făcut o slujbă de pomenire. În continuare, în 
prezenţa unui număr mare de participanţi, la Căminul Cultural, s-au 
desfăşurat lucrările Simpozionului „Despre Almăj, almăjeni şi faptele lor”. 
După cuvântul de salut al primarului comunei Prigor, domnul Pavel Ve-
rindeanu, a luat cuvântul Academicianul Ioan Păun Otiman, preşedintele 
de onoare al Societăţii Culturale „ţara Almăjului” din Timişoara şi prof. 
Gheorghe ţunea, managerul Centrului judeţean pentru Conservarea şi 
Promovarea Culturii Tradiţionale Caraş-Severin. În cadrul simpozionul 
au fost prezentate lucrările: Anton Golopenţia şi Almăjul (prof. dr. ing. 
Alimpie Ignea), Nicolae Hânda, primarul Prigorului (prof. Alin Verindea-
nu), ţara Almăjului, ţara darurilor - Propunere de proiect de valorificare a 
potenţialului turistic şi economic (prof.dr. Gheorghe Popovici),Iosif Goşa 
- învăţătorul meu (prof. Nicoleta Marcu), Violonistul Ioan Stan Tănănău 
(cu fragmente din melodiile interpretate) - prof. Iosif Băcilă, Testamentul 
episcopului Iosif Traian Badescu (prof. Gheorghe Rancu), Dascăli almăjeni 
de altădată (Nicolae Dolângă), Grigore Popiţi (prof. Dumitru Popovici), 
„Ordinul Coroana României în grad de Ofiţer”, distincţie acordată domnu-
lui acad. Ion Păun Otiman (prof. Vasile Goşa). Au mai intervenit în cadrul 
Simpozionului şi domnii: prof. Pavel Panduru, dr. Pavel Purea şi acad. Ion 
Păun Otiman. Duminică, 22 septembrie, festivalul a continuat cu o paradă 
a portului popular la care au participat formaţiile din Prigor, Bozovici, 
Bănia, Eftimie Murgu şi Lăpuşnicul Mare, acompaniată de fanfarele din 
Borlovenii Vechi, Bănia - formaţia adulţilor şi a copiilor şi fanfara din 
Lăpuşnicul Mare. După hora tradiţională a participanţilor din centrul comu-
nei, a urmat spectacolul folcloric, la care şi-au arătat talentul, tineri solişti 
vocali şi instrumentişti, fanfare, formaţii de dansuri populare, având drept 
protagonişti de la elevii claselor primare, până la formaţii constituite din 
adulţi.

Din vremuri de altădată

Pr. Iosif Coriolan Buracu şi viaţa Almăjului

Coborât dintr-o veche familie grănicerească, 
preotul şi istoricul Coriolan Buracu s-a 

născut la 15 mai 1888, în satul Prigor, din Valea 
Almăjului. zestrea intelectuală şi-a dobândit-o în 
şcolile primare din Budapesta şi Viena, în liceele 
din Blaj şi Braşov şi la Institutul Teologic din 
Caransebeş.

Chiar de la început, prin grai şi prin scris, a 
militat pentru drepturile politice şi sociale ale 
românilor, pentru eliberarea Banatului de sub 
dominaţia habsburgică şi pentru unirea cu România. 
De asemenea, încă din tinereţe, îl preocupă situaţia 

culturală a românilor bănăţeni, în general, şi, în mod special, a almăjenilor, 
în numele cărora, în anul 1912, ia cuvântul la deschiderea cursurilor lui 
Nicolae Iorga, la Vălenii de Munte.

Cum însă, dezvoltarea culturii, instruirea şi luminarea poporului nu se 
poate face fără dezvoltarea învăţământului în limba naţională, el s-a arătat 
potrivnic folosirii unei limbi străine în şcolile româneşti şi, prin articolele 
sale publicate în ziarele „Drapelul” (Lugoj) şi „Românul” (Arad), a criticat 
aspru pe învăţătorii care instruiau copiii în limba maghiară, socotindu-i 
„oi rătăcite” şi îndemnându-i să organizeze cu tinerele vlăstare „serbări 
în limba română cu cântări bisericeşti, cât şi lumeşti”. Această activitate 
nu putea fi pe placul autorităţilor maghiare, care îl acuză de uneltire, fiind 
socotit „adversar al Ungariei şi agitator în contra statului” şi acuzat că 
„întreţine legături străine cu România”, acuzaţii care au şi dus la arestarea 
lui, în ziua de 26 iulie 1914, fiind întemniţat la Caransebeş, alături de gene-
ralul Nicolae Cena, unul din mentorii săi.

În furtunoasa toamnă a anului 1918, în toiul înălţătoarelor zile de pa-
triotism românesc, Coriolan Buracu este ales preşedinte al Consiliului 
Naţional Român din districtul Mehadia, la 18 noiembrie, şi, totodată, co-
mandant al Gărzilor Naţionale din acelaşi ţinut. În această calitate a orga-
nizat administraţia românească din zona Mehadia, prin Gărzile Naţionale, 
a asigurat ordinea şi paza publică.

În anul 1924 – ca o recunoaştere a activităţii sale pe tărâmul social-po-
litic şi cultural – este ales director al Palatului Cultural din Turnu-Severin, 
îndeplinind toate condiţiile cerute de administraţia Palatului, cum reiese 
din scrisoarea preşedintelui T. Costescu : „Ne simţim foarte onoraţi de a 
vă oferi acest post atât de important şi onorific, rugându-vă să binevoiţi 
a ne comunica hotărârea d-voastră (…)”. În anul 1927, este numit şi di-
rector al bibliotecii „I. G. Bibicescu” din Turnu-Severin. În fruntea aces-
tor instituţii a desfăşurat o intensă activitate de culturalizare a maselor, 
de instruire a populaţiei atât din Mehedinţi, cât şi din ţinutul său natal şi 
drag, „tainicul” Almăj, organizând numeroase serbări, conferinţe pe difer-
ite teme, cu conferenţiari din ţară, ca: Liviu Rebreanu, Rădulescu Motru, 
Valeriu Branişte, L Nistor (Cernăuţi), Nicolae Iorga, G. ţiţeica etc., nume 
ilustre ale culturii şi spiritualităţii româneşti.
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 oaia 
de Cenei

Sunt deschiºi pentru toate proiectele de interes comunal
marius ANtemie - Consilier local u.S.l.

După cum v-am promis 
în luniile anterioare, 

din această lună începem 
să publicăm interviurile cu 
consilierii locali ai comunei. 
Fiecare dintre ei, dacă îşi 
exprimă acceptul, va apă-
rea în Revista „Banatul”, în 
ordine alfabetică, pentru a 
vă ajuta pe dumneavoastră, 

cetăţenii, să-i identificaţi şi să ştiţi mai exact 
ce face fiecare dintre ei. Primul pe lista intervi-
evaţilor a fost domnul Marius Antemie, care a 
răspuns cu bucurie solicitării noastre. 

Domnule Marius Antemie, v-aş ruga să vă 
prezentaţi în câteva cuvinte pentru cititorii Re-
vistei „Banatul”?
4M-am născut în oraşul Broşteni, judeţul 

Suceava şi am venit în Cenei de 28 de ani, îm-
preună cu familia.

Din ce motive aţi venit la Cenei?
4Părinţii şi-au dorit această schimbare 

pentru că traiul era mult mai bun aici.
Ce studii aţi absolvit?
4Am terminat liceul şi în prezent sunt  im-

piegat de mişcare la staţia Cărpiniş. 
Ce v-a determinat să intraţi în politică şi de 

ce aţi ales un partid anume?
4L-am sprijinit pe domnul primar şi apoi mi 

s-a propus să mă mut la Partidul Conservator 
când au înfiinţat o filială la Cenei. De 10- 12 ani 
sunt preşedinte al acestei filiale. Am intrat                               
într-un partid politic pentru a ajuta comunita-
tea, nu pentru funcţii. 

Cât de importantă este echipa într-un Consi-
liu Local, care până la urmă hotărăşte soarta 
comunităţii?
4Echipa şi buna înţelegere sunt foarte im-

portante. În calitate de consilier local ai o răs-
pundere faţă de locuitorii comunei. Trebuie 
să porneşti de la ideea că poţi ajuta comuni-
tatea care te-a susţinut, care, până la urmă, 
este şi comunitatea ta. Dacă există interese 
ascunse sau personale şi nu există o bună 
echipă în Consiliul Local, măsuri importante 
pentru dezvoltarea comunităţii nu sunt apro-
bate. Desigur, nu este cazul la Cenei. 

Am înţeles că în Consiliul Local Cenei este o 

bună colaborare. Dar cum este colaborarea cu 
domnul primar şi cu doamna viceprimar?
4O colaborare foarte bună. Suntem apro-

piaţi, ne înţelegem bine şi sunt deschişi pen-
tru toate proiectele de interes comunal.

Ce presupune a fi consilier local. Mai exact, 
ce face un consilier local?
4În primul rând, ai nişte responsabilităţi 

faţă de locuitorii din comună, participi la 
şedinţele de Consiliu Local şi votezi pentru 
aprobarea sau respingerea ordinii de zi pro-
puse, menţii legătura cu cetăţenii şi răspunzi 
întrebărilor acestora.

Ce activităţi mai desfăşuraţi în afara locului 
de muncă şi al mandatului de consilier local?

4Pe lângă acestea, mă ocup de echipa de 
fotbal din Cenei, sunt antrenorul lor. La seni-
ori avem 15 membrii, iar la juniori 15-16 copii. 
Un lucru îmbucurător, mai ales de când a ve-
nit domnul primar şi ne sprijină este faptul 
că aceşti tineri au rezultate. Acum pot să mă 
ocup şi de echipa de copii, de aici porneşte 
viitorul. Deja avem 5 sau 6 copii care au pro-
movat la seniori. Se joacă în campionatul pe 
judeţ. De la anul sperăm să evoluăm în grupa 
cealaltă pe judeţ, unde echipele sunt foarte 
bine pregătite. 

Aveţi copii care s-au ridicat de la această 
echipă şi au fost preluaţi de echipe mai mari?
4Da, patru copii. Doi au fost luaţi la Jimbo-

lia, unul la Banatul şi unul la CFR. Au fost for-
maţi aici, au evoluat şi echipe mai puternice 
i-au luat, iar eu mă bucur mult că promovează.

De unde ataşamentul dumneavoastră faţă de 
fotbal?

4Mie de mic mi-a plăcut fotbalul şi îl încu-
rajez. Am şi jucat fotbal, dar nu profesionist. 
Am început la Auto Timişoara cât am fost 
elev, vreo doi ani la Uivar, apoi am venit la Ce-
nei şi am rămas aici. Asta e cea mai mare sa-
tisfacţie, că am reuşit să resuscităm fotbalul 
la Cenei şi să le dăm o ocupaţie constructivă 
tinerilor. 

Deplasările, echipamentul sportiv şi toate 
cele necesare tinerilor care activează la seniori 
şi juniori costă. De unde vin aceşti bani?
4Arbitrii, deplasări şi celelalte cheltuieli 

sunt suportate de Primăria Cenei care ne este 
alături pentru că, după cum vă spuneam, la 
vechea administraţie nu am găsit înţelegere 
pentru susţinerea acestui sport. Copii nu ar 
avea şansa să joace fotbal dacă nu am avea 
această susţinere încă de când a venit dom-
nul primar. 

Cât de receptivi sunt copiii şi pe ce criterii îi 
selectaţi?
4Trebuie să fie cât de cât buni la sport. Toţi 

copiii pe care-i avem sunt luaţi de la şcoală, ei 
vin, dau probă, iar cei care sunt buni rămân. 
Fac antrenament cu ei de două ori pe săptă-
mână, câte două ore fiecare, iar ei sunt foarte 
receptivi. 

În încheiere, vreau să vă întreb dacă dintre 
copiii pe care-i aveţi acum, există vreunul care 
promite?
4Da, am vreo cinci copii foarte buni: Milo-

van Ivan, Popov Danilo, fraţii Zâncan Alex şi 
Zâncan Florin şi Bacivan Ştefan. Mai sunt şi 
alţii care sunt buni, dar în aceştia îmi pun cele 
mai mari speranţe. 

Interviu realizat de
Bianca BĂCANU 

Echipa de fotbal FC Cenei-juniori

Echipa de fotbal FC Cenei-seniori

Localitatea a aparţinut baronului Iuliu Csavossy, care a con-
struit aici în preajma anului 1860, un castel cu 42 de camere. 

Peste drum de castel, Csavossy a ridicat un mausoleu care imită ba-
zilica din oraşul ungar Esztergom. Baronul a murit în 1911 şi a fost 
depus împreună cu familia în criptele de sub mausoleu. Datorită 
mărimii acestui mausoleu, Biserica Romano-Catolică l-a folosit în 
timp ca lăcaş de  cult.

familia Csavossy, îndatorată la bancă, a fost obligată să îşi 
vândă proprietăţile, în special castelul, care a fost demolat. După 
cel de-al Doilea Război Mondial, mausoleul-biserică a fost pro-
fanat de însuşi primarul comunei de atunci, care a ispăşit 2 ani de 
închisoare pentru această faptă.

Biserica este declarată monument istoric.

Biserica Romano-Catolică din satul Bobda
Edith NEMOIANU

Ultima picturã pe peretele unei case din Cenei. Pictura pe perete este un vechi obicei, 
prezent la casele sârbeşti
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 oaia 
de Lugoj

Artista Maria Tănase şi-a legat 
existenţa de grădina cântecelor 

copilăriei, „Livada cu duzi”, nume poe-
tic al unei străzi rămase astăzi doar 
în amintire. Numele Mariei Tănase o 
plasează în atmosfera vieţii muzicale 

de la începutul celui de la treilea deceniu al secolului trecut, alături 
de George Enescu, Constantin Brâncuşi, Constantin Tănase, Nicolae 
Vlădoiu, Petre Ştefănescu-Goangă sau Ion Vasilescu, dezvăluindu-i sinu-
oasa traiectorie, din copilărie şi până la plecarea ei dincolo de negură. 

Programat să aibă loc chiar în ziua în care s-au împlinit 100 de ani de 
la naşterea celei care este considerată geniul cântecului popular româ-

nesc, Maria Tănase, spectacolul omagial a debutat miercuri, 25 septem-
brie, de la ora 18, pe scena Teatrului Municipal „Traian Grozăvescu” din 
Lugoj.  Evenimentul i-a avut ca invitaţi pe Tiberiu Ceia, Elena jurjescu, 
Traian jurchela, Mihaela Petrovici, Ştefan Isac, Mircea Cârţişorean, 
Daniela Văcărescu, Lia Lungu, Bogdan Toma, Stana Stepanescu, Otilia 
Radu, Elena Evsei, Viorica Ciurescu, floarea Hojda Tomoiagă, Orchestra 
condusă de Virgil Muzur, Ansamblurile „Hora Belinţului”, „Bujoreanca”, 
„Vermeşana”, „Cununa Veţelului” – Hunedoara, şi Ansamblul din co-
muna Pietroasa, judeţul Timiş. Spectatorii au fost încântaţi de pleiada de 
artişti de marcă prezenţi la Lugoj, care au cântat cele mai valoroase piese 
din re-pertoriul lor şi i-au încântat până târziu în noapte. Organizatorii 
manifestarii au fost Asociaţia Culturală făgeţeanca din făget şi Casa de 
Cultură a Municipiului Lugoj.

„Când o aud pe Maria, glasul şi cântecele ei le intuiesc venind din străfundul milenarei plămade tracice. Mă 
regăsesc cu tot ce-i mai bun în mine, în stihurile şi melodiile interpretate de ea.” (Mihail SADOVEANU)

Voci de aur i-au adus un omagiu regretatei Maria Tănase

Carmen POPESCU

În aceste zile, primarul Lugojului, francisc 
Boldea împreună cu Voichiţa Coţolan, re-

prezentanta Consiliului Local Lugoj, s-au aflat în 
Statele Unite ale Americii, la invitaţia Asociaţiei 
„Union Mission Ministries”, din Norfolk, Virginia. 
Duminică, 6 octombrie, în cadrul unei ceremonii 
care a avut loc în Biserica Baptistă „Temple” din 
oraşul Chesapeake, din statul Virginia, james P. 
Rushing jr. i-a înmânat primarului francisc Boldea 
titlul de „Cetăţean de onoare al oraşului Chesapea-

ke”. Aceeaşi distincţie a fost acordată şi reprezen-
tantei Consiliului Local Lugoj, Voichiţa Coţolan. 
Distincţiile au fost acordate membrilor delegaţiei 
lugojene în onoarea şi recunoaşterea vizitei lor în 
acest oraş de către primarul Alan P. Krasnoff şi de 
către Consiliul Orăşenesc Chesapeake. Primarul Lu-
gojului a mulţumit asistenţei prezente la eveniment, 
subliniind faptul că biserica este un stâlp al socie-
tăţii, fie ea americană, fie românească, împreună cu 
şcoala şi familia, contribuind la desăvârşirea indi-
vidului ca om educat, cetăţean şi bun creştin. Dele-
gaţia lugojeană se află în SUA pentru a vedea com-

plexul de servicii sociale pe 
care fundaţia Bashford îl 
administrează în localitatea 
Chesapeake. Americanii 
vor să construiască un cen-
tru social, asemănător cu cel 
din SUA, şi în municipiul 
Lugoj, în zona Dealul Vii-
lor, unde au achiziţionat, în 
urmă cu câţiva ani, un teren 
în suprafaţă de peste 38 de 
hectare.

Ziua Internaţională a Persoanelor Vârstnice, 
marcată cu succes la Lugoj

Direcţia de Asistenţă 
Socială Comunitară 

Lugoj a marcat la 1 octom-
brie, ziua Internaţională 
a Persoanelor Vârstnice 
printr-un carnaval care s-a 
desfăşurat la Complexul de 
Servicii pentru Persoane 
Vârstnice „Sfântul Nico-
lae”. Cei 100 de bătrânei au 
venit care mai de care mai 

costumaţi, au cântat şi au dansat, spre bucuria organizatorilor.
„Astăzi, sărbătorim cu drag, ziua Internaţională a Persoanelor Vârstnice 

şi am pregătit un carnaval, o paradă a costumelor la care au participat 100 
de pensionari. Aceştia s-au simţit foarte bine, şi-au amintit de copilărie şi 
au demonstrat asta printr-o distracţie pe cinste. La sfârşitul spectacolului le-
am oferit vârstnicilor o gustare şi răcoritoare pentru a întregi sărbătoarea”, 
ne-a spus Adriana Hornyak, şef Complexul de Servicii pentru Persoane 
Vârstnice„Sfântul Nicolae”.

„M-am costumat în Cleopatra, şi mă bucur să particip la această acţiune. 
S-a dovedit că nu doar tinerii ştiu să se distreze, ci şi noi. Sper că a plăcut 
la toată lumea spectacolul nostru”, a declarat Ileana Ardelean. 

„Este foarte bine, fiecare s-a costumat cum a vrut, am dansat, ne-am 
distrat şi acum o să luăm o gustare după care vom continua petrecerea”, 
ne-a spus Lidia Stoichescu, o altă participantă la eveniment.

„Costumul pe care îl port astăzi este din zona Banatului de şes, iar eu 
sunt un banaţean get-beget şi mereu îmi place să port costumul bănăţean. 
La centru activez de când s-a înfiinţat şi mă simt foarte bine alături de cole-
gii şi colegele de aceeaşi vârstă. Suntem veseli şi petrecem de ziua noastră 
pe parcă am fi la prima tinereţe”, spune şi Nicolae Streian.

La sărbătoarea bunicilor au luat parte şi consilieri locali alături de vi-
ceprimarul municipiului Lugoj.

Ania MOSCOVICI

Din cartea de istorie a Lugojului

Mircea RUSNAC
Vizita generalului Franchet d’Espérey la Lugoj 

Generalul franchet d’Espèrey, comandantul armatei 
sudice franceze, a efectuat o scurtă vizită la Lugoj 

începând cu data de 27 iunie 1919. Puţin după ora 16, trenul 
special care îl aducea pe importantul oaspete a intrat în gara 
din localitate. Acolo, generalul era aşteptat de autorităţile 
judeţene şi orăşeneşti, de corurile „Vidu” şi „Lira”, precum 
şi de un public numeros, în ciuda ploii dese din acel moment. 
A fost dat onorul atât de trupele franceze aflate la Lugoj, cât 
şi de jandarmii români.

Au rostit discursuri de bun venit prefectul judeţului, dr. G. Dobrin, şi proto-
popul dr. G. Popoviciu, care au cerut ca linia de demarcaţie între trupele româneşti 
şi cele sârbeşti să fie modificată, pentru ca în sfârşit Timişoara să poată reveni 
României. De asemenea, ei au cerut păstrarea integrităţii Banatului sub autori-
tatea română. Răspunzând, generalul francez a promis soluţionarea tuturor acestor 
probleme, apoi a efectuat o vizită în oraş, însoţit de uralele locuitorilor.

Această scurtă relatare a vizitei lui franchet d’Espèrey a apărut în ziarul 
Drapelul de a doua zi, an. XIX, nr. 60, din 28 iunie 1919. Tot acolo era pu-
blicat şi discursul ţinut de prefectul George Dobrin la întâmpinarea generalului 
francez. După urările de bun venit, acesta spunea: „Vă rog să interveniţi la locu-
rile competente, ca luând în considerare imensele jertfe aduse de poporul român 
pentru cauza comună a înalţilor aliaţi şi apreciind momentele geografice, etnice 
şi economice, să se accepteze închegarea neamului românesc cu înglobarea în-
treg Banatului în România unită, făcută deja pe bazele principiilor wilsoniene de 
autodeterminaţiune. Iar şi până când se va decide definitiv soartea Banatului, să 
dispuneţi acum de urgenţă ca linia demarcaţională ce există azi în Banat să se 
rectifice astfel, ca împingându-se mai spre vest şi eliberându-se Timişoara, să ni 
se deschidă comunicaţia spre Arad, Bocşa, Reşiţa şi Anina, Oraviţa, căci locurile 
acestea de prezent sufer din greu şi sunt periclitate în existenţa lor.”

Era al doilea important vizitator francez în Banat după generalul Berthelot. El 
a pregătit terenul pentru aşezarea noilor stări de lucruri după încheierea Primului 
Război Mondial. De la Lugoj a plecat la Timişoara, unde a pus la punct graficul 
retragerii trupelor sârbeşti din oraş. În acest mod, lucrurile începeau să reintre în 
normal în Banat, după o lungă perioadă de nesiguranţă generată de transformările 
istorice care se produceau.

Primarul Lugojului, cetăţean de onoare în S.U.A.
Daria NICHITEANU 
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Cordonul militar al graniţei austriece, 
ce a pornit din Croaţia, a continuat 

pe teritoriul României, de la Orşova, pe văile 
Timişului şi Bistrei, apoi în sudul şi estul 
Transilvaniei, până în Bucovina, a constiuit tema 
celei de-a doua ediţii a Conferinţei Naţionale a 
Regimentelor Româneşti de Graniţă, al cărei 
scop l-a constituit identificarea trecutului unitar 

al graniţei militare româneşti. Evenimentul a avut 
loc în 27 septembrie 2013 la Muzeul judeţean 
de Etnografie şi al Regimentului de Graniţă 
Caransebeş, mai ales că în această localitate s-a 
aflat sediul unuia dintre aceste regimente, anume 
Regimentul de graniţă Nr. 13.

Evenimentul a reunit istorici şi cercetători 
din Bucureşti, Timişoara, reprezentanţi ai 
regimentelor de la Năsăud şi Orlat, dar şi de 
pe Valea Bistrei, Valea Timişului sau din zona 
Almăjului, cărora li s-au alăturat deputatul Dan 
Laurenţiu Tocuţ şi Ilie Iova, vicepreşedintele 
Consiliului judeţean Caraş-Severin.

Comunicările în plen au fost moderate de 
către Adrian Ardeţ, Costin feneşan şi Miodrag 
Milin, iar pe lângă aceştia au mai susţinut lucrări 
Alexandru Bucur, Laurenţiu-Ovidiu Roşu, Pavel 
Panduru, Ghiţă Rancu şi Ion Cubin. Tot cu 
prilejul acestei conferinţe, a fost lansată lucrarea 
„Sălaşele din Valea Bistrei”, a profesorului de 
geografie Gheorghe Groza, de la Obreja, şi a 
fost vernisată expoziţia documentară „Graniţa 
Militară Bănăţeană în Arhivele Naţionale”, 

prezentată de Lavinia Micu şi pusă la dispoziţia 
organizatorilor de către dr. Laurenţiu-Ovidiu 
Roşu, directorul Serviciului judeţean al 
Arhivelor Naţionale Caraş-Severin.

Unul dintre cele mai importante proiecte ale 
acestei conferinţe, lansat de directorul muzeului 
din Caransebeş, dr. Adrian Ardeţ, îl constituie 
punerea pietrei de temelie pentru o nouă 
revistă – Studia confiniaria, ce va avea ca temă 
regimentele de graniţă de pe teritoriul României.

Conferinţa Naţională a Regimentelor Româneşti de Graniţă
Prof. Adina-Luciana CUBIN

Toamna, sărbătorită 
de gugulani

Caransebeşul a fost din nou de sărbătoare. 
După ce a fost pusă în valoare cetatea 

oraşului, acum primăria a adus în atenţie tradiţia, 

meşteşugurile şi portul popular, printr-o nouă ediţie 
a manifestării „Toamna la Gugulani”.

Curioşii au privit expoziţia de păsări şi animale 
mici de rasă, păsări exotice, dar şi de ovine, cap-
rine, bovine, suine şi cabaline, de legume şi fructe, 
produse lactate şi apicole, programul artistic şi 
spectacolele de dansuri folclorice. Toate acestea se 
datorează administraţiei locale şi conducerii Casei 
de Cultură „George Suru”, care au organizat  în 
Piaţa centrală agroalimentară a Caransebeşului, cea 
de-a IV-a ediţie a festivalului Toamna la Gugulani.

festivalul se adresează, potrivit primarului 
Marcel Vela, atât caransebeşenilor, cât mai ales 
celor care vin în fiecare joi la oraş, din întreaga 
zonă, să-şi expună produsele sau să cumpere din 
roadele gugulanilor. „Toamna la gugulani este 
înfrumuseţarea unui buchet de flori cu o panglică 
deosebită. Am încercat să legăm acest buchet de 
flori al tradiţiei istorice cu o panglică şi culturală şi 
administrativă, am încercat să scoatem în evidenţă 
toţi producătorii, indiferent din ce judeţ sau zonă 
a României vin în această piaţă să-şi vindă pro-
dusele”, a spus edilul-şef. Acţiunea s-a desfăşurat 
în perioada 10-14 octombrie.

Melania RÂNCEANU

Transport de călători de calitate, modern şi confortabil

După mai bine de un deceniu, muni-
cipiul Caransebeş va avea din nou 

transport public de călători. Decizia a fost 
luată în ultima şedinţă din septembrie a legi-
slativului local, toţi consilierii fiind de acord 
cu iniţiativa executivului de a reînfiinţa acest 
serviciu public. Pentru cele opt mijloace de 
transport ce vor fi achiziţionate prin licitaţie 
publică, bugetul local va asigura suma de 
peste 3,8 milioane lei.

„Dorim să reînfiinţăm acest serviciu 
public desfiinţat la începutul anilor 2000, 
astfel încât să putem oferi caransebeşenilor un transport în comun modern şi confortabil. Vom 
achiziţiona şase autobuze moderne şi două microbuze pentru transportul de noapte, astfel încât 
să fie acoperite cele trei direcţii, spre zona Pipirig, spre zona Balta Sărată şi spre zona Gară-Şesu 
Roşu-Valea Cenchii. Sperăm ca, în urma licitaţiei, să găsim oferta cea mai convenabilă pentru 
bugetul local”, a explicat primarul Marcel Vela în plenul Consiliului Local.

Graţiela CÎLNIC

Mai multe locuri de joacă pentru micuţii caransebeşeni

Primăria din Caransebeş pregăteşte 
noi locuri de joacă, spre bucuria 

micuţilor din municipiu.
Cinci astfel de spaţii vor fi amenajate pe 

viitor în mai multe cartiere, dar şi în cele 
două parcuri importante ale Caransebeşului. 
Locaţiile alese de municipalitate sunt Aleea 
Sportivilor din cartierul Piprig (1.100 metri 
pătraţi), zona blocului ANL din Balta Sărată 
(480 metri pătraţi), cartierul ţiglărie (450 
metri pătraţi), precum şi parcurile Draga-
lina (400 metri pătraţi) şi Teiuş (1.000 metri 
pătraţi).

Cele cinci noi locuri de joacă au fost gân-
dite de executivul local sub forma unor miniparcuri, cu margini bordurate şi limitate cu gărduleţe 
de lemn, cu suprafeţe acoperite cu nisip, alei pavate cu dale vibropresate, bănci de odihnă pentru 
părinţi sau bunici şi coşuri de gunoi. De asemenea, fiecare din aceste miniparcuri va fi dotat cu 
un complex de joacă de mari dimensiuni, dar şi cu alte echipamente diverse precum leagăne cu 
două scaune, carusele sau tobogane, toate realizate în aşa fel încât să ofere siguranţă celor mici.

Valorea totala a investiţiei se ridică la peste jumătate de milion de lei, iar termenul de realizare 
este de trei luni, lucrările fiind programate pentru anul viitor.

Sorana KOŞ
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Festivalul Vânătorilor de la Bata, la cea de-a VI-a ediţie
Cea mai prestigioasă manifestare cinegetică din ţară

Pentru al şaselea an consecutiv, Bata a 
fost gazda celui mai prestigios şi apre-

ciat festival de Vânătoare din ţară. În curtea 
lui „Badea Ion” au poposit în data de 29 sep-
tembrie mii de vânători din judeţul Arad, din 

judeţele învecinate, dar şi din alte judeţe din 
ţară precum şi din străinătate, pentru a par-
ticipa la festivalul Vânătorilor. Participanţii, 
cât mai ales vizitatorii profani, dar iubitori ai 
genului au avut parte şi în acest an de o se-
rie de demonstraţii, spectacole şi concursuri 
cu totul aparte. Pentru a doua oară la Bata 
s-a putut vedea o demonstraţie de vânătoare 
cu şoimi – genul de vânătoare practicat de 
domnitorii români pe vremuri. Ca la fiecare 
ediţie, vânătorii au pregătit bucate specifice 
precum: tocăniţă la ceaun, aducând pentru 
demonstraţie şi alte preparate, ori mezeluri 
din carne de vânat.

„Câinii hărţuitori”
Domnul Ioan Micurescu, primarul comu-

nei Bata şi iniţiatorul primului „festival al 
Vânătorilor” din ţară, a început să-şi primescă 
invitaţii încă de la orele dimineţii, pentru a se 
acomoda cu locaţia, dar şi pentru ca standu-
rile să fie ridicate la timp pentru puhoiul de 
vizitatori de mai târziu. „Este vorba despre 
o sărbătoare a vânătorii, iar noi, la Bata, 
am iniţiat şi desfăşurat prima ediţie a Fes-
tivalului Vânătorii din ţară. Spre deosebire 
de anii precedenţi, la această ediţie au par-
ticipat şi cei de la „Paprika TV”, precum şi 
reputatul bucătar Antonio Passarelli, care au 
efectuat reportaje ample aici la noi. De ase-
menea, i-am avut ca invitaţi pe domnul Petru 
Voloşciuc, preşedintele Raionului Străşeni 
din Republica Moldova, pe domnul depu-
tat Simion Grişciuc din Republica Moldova 
şi tot de peste Prut ne-a onorat şi domnul 
Vasile Dolghii, primarul comunei Micăuţi. Cu 
această ocazie s-au semnat actele de înfrăţire 
între comuna Bata şi comuna Micăuţi”, ne-a 
declarat domnul primar Ion Micurescu. 

La ora 11, câini de vânătoare de toate ta-
liile, care de care mai gătiţi, au luat parte la 

demonstraţia canină, care s-a întins pe par-
cursul unei ore, iar apoi atenţia spectatorilor a 
fost direcţionată spre ţarcul care adăpostea un 
mistreţ. Aici a avut loc o demonstraţie de luc-
ru  cu câini hărţuitori, fiecare demonstrându-şi 
tenacitatea şi punând în valoare antrenamentul 
de ani de zile. „Am auzit de festival în urmă 
cu un an, când am participat cu un câine la 
proba aceasta. Anul acesta am venit cu doi 
câini un terrier şi o corcitură de terrier cu 
copoi, de dresura cărora mă ocup personal. 
Contează mult cum latră, cum se aruncă pe 
mistreţ, cum îl agită. Pentru a avea un câine 
bun care să facă treabă, trebuie antrenat 
cam doi, trei ani”, ne-a explicat Guga Dănuţ 
Mircea, unul dintre vânătorii participanţi la 
această probă. 

„Primul după... Ceauşescu”
În timp ce câinii de vânătoare fugăreau 

mistreţul şi tinerii curajoşi încercau tiroliana, 
mirosul preparatelor vânătoreşti pregătite 
la ceaun promitea să fie o încântare pentru 
papilele gustative, mai târziu.  Dar, pe lângă 
ceaunele aburinde, vizitatorii şi vânătorii pu-
teau admira măiestria trofeelor expuse, care 
de care mai valoroase. Totuşi, de departe, 
am rămas impresionată de pielea de lup ce 
trona peste toate trofeele. Un asemenea e-
xemplar este pe cât de rar, pe atât de valoros, 

iar captura îi aparţine lui Victor Onaga, care 
ne-a împărtăşit experienţa prinderii acestui 
lup. „Acest lup a fost împuşcat în judeţul 
Arad, pe Fondul de Vânătoare Măgura şi 
este medaliat cu aur pe baza punctajului pe 
care l-a primit de la federaţiile internaţionale 
de vânătoare. După recordul naţional al lui 
Nicolae Ceauşescu, lupul aici de faţă ocupă 
locul doi în clasament. De fapt, eu mi-am luat 
permisul de vânătoare şi arma înainte de a 
avea permisul de şofer - cu o lună jumătate. 
Am împuşcat lupul în ianuarie 2008 şi mă 
consider un norocos. Întâlnirea cu lupul a 
fost interesantă. Imediat după ce am obţinut 
permisul de vânătoare era autorizaţie la lup. 
Încântat de idee fiind, am cerut să fiu urcat 
în ultimul ştand, într-un vârf de munte, de 

unde aveam două culoare de tragere. Lupul 
a apărut la 100 de metrii distanţă de mine. 
Acesta a fost norocul meu, că altceva nu pot 
spune că a fost. L-am împuşcat din noroc, 
din şansă, aşa a fost ca acest lup să cadă 
din focul meu. Senzaţie pe care o ai după 
o astfel de experinţă, îţi dă o foarte mare 
încredere pe viitor ca vânător. În momentul 
în care începi vânătoarea cu un astfel de 
trofeu, mă gândesc că supremul l-am atins. 
După ce l-am împuşcat, căutam pe cineva 
să-l jupoaie de această blană, dar n-a vrut 
nimeni. Am găsit un bătrânel în zonă care a 
luat decizia să-l jupoaie, iar nişte prieteni 
care au o firmă de tăbăcit piei au transfor-

mat-o în ceea 
ce vedeţi azi. 
Dar, trofeul nu 
constă în blană, 
ci în mărimea 
craniului. De-
spre un alt re-
cord este greu 
de vorbit, presu-
pune atenţie mai 
m a re  a s u p r a 
trofeului. Mi-aş 
dori pe viitor să 
împuşc un urs, o 

capră neagră şi, de ce nu, un cerb carpatin 
foarte mare. Am împuşcat unul, dar nu sufi-
cient de mare”, a concluzionat Victor Onaga.  

Pe lângă trofee, pe lângă ceaunele abu-
rinde, miile de vizitatori şi vânători prezenţi 
au putut să urmărească o demonstraţie cu 
şoimi, după care a avut loc degustarea pro-
duselor vânătoreşti şi spectacolul folcloric, 
minuţion pregătit de Primăria şi Consiliul 
Local Bata.  Evenimentul a fost organizat de 
Consiliul judeţean Arad, prin Centrul Cul-
tural judeţean Arad, Asociaţia judeţeană a 
Vânătorilor şi Pescarilor Sportivi şi, evident, 
Primăria comunei Bata.

Dupã recordul naþional al lui 
Nicolae Ceauºescu, acest lup ocupã 

locul doi în clasament

Pagină realizată de Sanda BOLDEA

Oaspeþi de seamã din tot Banatul ºi din Republica Moldova au luat parte
 la Festivalul Vânãtorilor
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Prof. Diana-Roxana GHIORGHIONI

60 de ani de învăţământ liceal la Oţelu Roşu

Liceul Bănăţean Oţelu Roşu şi-a câştigat o 
identitate inconfundabilă printre şcolile 

judeţului Caraş-Severin pentru că şi-a continuat 
tradiţia învăţământului performant, oferind 
locuitorilor din Valea Bistrei şi nu numai (copii, 
tineri, adulţi), indiferent de etnie şi religie, 
oportunităţi de educaţie, astfel încât, absolvenţii 
Liceului Văii Bistrei s-au remarcat în cele şase 
decenii nu doar prin ceea ce ştiu, dar şi prin ceea 
ce pot să facă acolo unde ei au devenit repere 
cetăţeneşti şi intelectuale.  

Înfiinţarea învăţământului liceal în zona Văii 
Bistrei s-a impus ca o necesitate, 
uzina metalurgică funcţionând  
după anul 1950 la capacitatea 
maximă, ceea ce impunea o forţă 
de muncă calificată.  Astfel că, 
în toamna anului 1953 debutează 
învăţământul liceal sub denumirea 
de Şcoala Medie de 10 ani, cu 
o durată a cursurilor de 3 ani. 
Primul local de şcoală liceală 
l-a constitutit actualul edificiu 
declarat  monument is toric , 
Şcoala cu Troiţă, local în care 
se desfăşoară în prezent cursurile învăţământului 
primar ale Şcolii Gimnaziale Nr. 1, astăzi structură 
a Liceului Bănăţean Oţelu Roşu. Placa de marmură 
inscripţionată pe frontispiciul clădirii confirmă 
acest adevăr.

Printr-o decizie ministerială, durata cursurilor 
liceale se prelungeşte cu un an, astfel, în anul 1957, 
Şcoala Medie de 10 ani devine Şcoala Medie de 
11 ani.

Învăţământul liceal a funcţionat în paralel cu 
învăţământul primar şi gimnazial până în toamna 
anului 1961, când Şcoala Medie de 11 ani îşi 
schimbă denumirea în Şcoala Medie Mixtă şi 

devine unitate liceală independentă. În 1965 Şcoala 
Medie Mixtă îşi schimbă denumirea în Liceu de 
Cultură Generală, urmând ca un an mai târziu să 
devină Liceu Teoretic.

În anii revoluţiei industriale, politicile 
educaţionale au extins domeniile profesionale, 
marginalizând învăţământul teoretic, practic Liceul 
Teoretic din Valea Bstrei este desfiinţat în mod 
abuziv şi nejustificat. Vechea Şcoală Profesională a 
uzinei, ce funcţiona din anul 1927, a devenit locul 
şi cadrul unde se profila, în 1973, Liceul Industrial 
Metalurgic, unitate ce a funcţionat în paralel cu 
Şcoala Profesională, Şcoala de Maiştri şi Şcoala 
Postliceală.

După Revoluţia din 1989, învăţământul este 
declarat „prioritate naţională”, Liceul Industrial 
Metalurgic îşi schimbă denumirea, în anul 1990, 
în Grup Şcolar Industrial, unitate ce a început 
să şcolarizeze, pe lângă filiera tehnologică, şi 
filiera teoretică cu profilurile real şi uman. În anul 
şcolar 2000-2001, Grupului Şcolar Industrial i 
se arondează Şcoala cu clasele I-VIII Nr. 2 Oţelu 
Roşu, unitatea şcolarizând din acel an, pe lângă 
ciclul liceal, şi ciclurile de învăţământ primar şi 
gimnazial.

Semn al recunoaşterii valorii liceului şi a 
rezultatelor obţinute, în anul şcolar 2010-2011, 

G r u p u l 
Ş c o l a r 
I n d u s t r i a l 
îşi schimbă 
denumirea 
î n  L i c e u l 
Bănăţean . 
În vederea asigurării calităţii educaţiei şi a 
optimizării gestionării resurselor, conducerea 
Liceului Bănăţean şi a Şcolii cu clasele I-VIII 
Nr. 1 au primit în anul şcolar 2010-2011, acordul 
Primăriei şi Consiliului Local Oţelu Roşu în 
vederea unificării celor două unităţi de învăţământ. 
Astfel, Şcoala Gimnazială Nr. 1 devine structură a 

Liceului Bănăţean.
Î n  ca l i t a t e  de  o fe r t an t 

comunitar de servicii educaţionale, 
l i ceul  ş i -a  profes ional iza t 
demersul instructiv-educativ 
sub semnul calităţii şi eficienţei 
didactice. Pentru performanţele 
deosebite obţinute în activitatea 
de cooperare europeană şi 
contribuţiile aduse la promovarea 
ş i  dezvol tarea dimensiuni i 
europene a educaţiei, liceului i se 
acordă, în anul 2012, certificatul 

de Şcoală Europeană.
În toamna anului 2013, Liceului Bănăţean i se 

arondează şi Grădiniţa cu Program Normal Nr. 1, 
grădiniţă ce funcţionează în localul învăţământului 
primar.

Performanţele înregistrate an de an de elevi la 
olimpiadele şi concursurile judeţene, interjudeţene 
şi naţionale, medaliile de aur şi argint obţinute 
de Horaţiu Stoica la olimpiadele internaţionale 
de la Helsinki şi Havana, rezultatele bune de  
la evaluările naţionale, reprezintă un cadru de 
referinţă pentru oferta educaţională pe care unitatea 
noastră şcolară o oferă elevilor de pe Valea Bistrei. 

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Oþelu Roºu

Prof. Floare POPA şi Ştefania PUCHIANU

Vineri, 3 octombrie 2013, în sala 
de festivităţi a Primăriei Oţelu 

Roşu s-a acordat, prin actul decizional 
al Consiliului Local Oţelu Roşu, în 
baza expunerii de motive a Comisiei 
de învăţământ, titlul de Cetăţean de 
onoare doamnelor profesoare Eugenia 
Boldea şi Sabina Orszari. 

Doamna prof. Eugenia Boldea 
şi-a început cariera didactică la liceul 
din Oţelu Roşu, în anul 1973, ca 
profesor de chimie, pe atunci fiind 
proaspătă absolventă de facultate. 
Ambiţioasă, tenace, profesionistă, 

ingenioasă, dând dovadă de spirit 
practic, s-a remarcat în cadrul 
colectivului de cadre didactice, prin 
echitate şi seriozitate. Din anul 1987 
i-a urmat soţului ei, ing. francisc 
Boldea, la conducerea liceului, fiind 
director al Liceului Văii Bistrei 
în perioada anilor 1987-1989. 
N-a fost o decizie uşoară să preia 
conducerea, după mandatul plin de 
realizări al acestuia. Dar şi de această 
dată, profesoara Eugenia Boldea a 
confirmat, dovedind un real talent de 
conducător. La începutul anilor ‚90, 
soţii Boldea s-au transferat în Lugojul 
natal, unde calităţile lor manageriale 
au fost repede remarcate şi apreciate. 

În prezent, domnul francisc Boldea 
este primarul municipiului Lugoj.

Doamna prof. Sabina Orszari a 
fost director al Şcolii Gimanziale 
Nr. 1, în prezent structură a Liceului 
Bănăţean Oţelu Roşu, în perioada 
1991-1998. La început a profesat ca 
învăţător la această şcoală, venind 
aici la începutul anilor '60, după care 
şi-a completat studiile la Universitatea 

din Timişoara, devenind profesor de 
limba română. Pe parcursul întregii 
cariere a fost un om de o deosebită 
modestie, impunând respect prin 
felul său de a fi. În această atmosferă 
deosebită, şcoala, în care a profesat 

şi pe care a condus-o, s-a impus ca 
fiind o şcoală cu un corp profesoral 
deosebit, care a modelat numeroase 
vlăstare. Soţul doamnei profesoare 
Sabina Orszari, de asemenea un om cu 
abilităţi manageriale, domnul dr. ing. 
Erwin Orszari a fost directorul Uzinei 
din Oţelu Roşu la începutul anilor '90, 
de asemenea fiind cunoscut ca un om 
de o înaltă ţinută profesională, care 
s-a luptat pentru soarta siderurgiei din 
oraşul de pe Bistra.

Cele două cadre didactice s-au 
caracterizat prin profesionalism 
şi deosebite calităţi manageriale, 
contribuind la promovarea unităţilor 
şcolare pe care le-au condus. 

Dascăli – cetăţeni de onoare ai oraşului Oţelu Roşu
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În urma unor săpături arheologice din 1976, făcute în hotarul 
localităţii Căpâlnaş s-a descoperit o urmă romană, şi anume 

o întăritură cu plan pătrat, cu colţuri rotunjite, cu dimensiunile 42 x 
42 m. După părerea cercetătorului clujean I.H. Crişan, aceasta ar fi 

„o mică întăritură de pământ din evul mediu, dar judecând pe baza 
amplasării caracteristice, cât şi pe baza aspectului ei, mergând până în 
cele mai mici amănunte pare a fi mai degrabă un burgus roman, decât 
o fortificaţie din epoca feudală”.

Tot în urma unor săpături arheologice efectuate la Birchiş au fost  
descoperite patru bare de aur, diferite, de la brăţări de provenienţă     
traco-dacice.

Domnica FLORESCU

Urme daco-romane în comuna Birchiş

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Birchiº

 La Birchiº, cultura este la ea acasã
ioan guţu - primar al comunei Birchiş 

Cântec, joc şi voie bună la Birchiş, unde 
în 8 septembrie a avut loc Ruga. Săr-

bătoarea sătească a coincis, ca peste tot în 
Banat, cu hramul bisericii din localitate, eve-
niment  care a făcut ca mulţi fii şi fiice ale co-
munei să revină pe plaiurile natale pentru a 
celebra cum se cuvine, alături de familiile lor. 
Sărbătoarea a fost una realizată cu mare fast, 
Primăria şi Consiliul Local Birchiş asigurân-
du-se că şi în acest an toţi cei prezenţi vor ple-
ca acasă mulţumiţi şi vor purta pe buze multe 
zile amintirea Rugii de la Birchiş.

Domnule primar, ne aflăm împreună, la cea 
mai importantă sărbătoare a acestei aşezări: 
Ruga satului, care sat este şi reşedinţă de co-
mună. Cum aţi pregătit această zi ?
4După cum puteţi observa şi astăzi, avem 

multă lume care s-a reunit, s-a reîntâlnit după 
un an de zile. Desigur, la Birchiş obişnu-
im ca în fiecare an să organizăm Ruga 
satului de Sfânta Maria Mică, în data 
de 8 septembrie. De altfel, la Birchiş 
nu se organizează doar Ruga satului, ci 
obiceiurile şi datinile strămoşeşti sunt 
în vigoare. Sărbătorile de iarnă sunt 
sărbători de iarnă, cele de primăvară 
şi vară la fel. Se organizează în cadrul 
comunităţii manifestări culturale, seri 
de colinde. La Birchiş, cultura este la 
ea acasă.

 Slujiţi cu adevărat cultura, domnule 
primar, nu întâmplător Senatul Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric a vali-
dat numirea dumneavoastră în Comi-
tetul Director al Uniunii. Aveţi atâtea 
locuri memorabile în comuna Birchiş. Când 
spui Mocioni, vezi  tot neamul românesc din 
Ardeal şi Banat din întreg veacului al XIX-lea. 
E adevărat?
4Vreau să aduc din începutul răspunsului 

meu, mulţumire Senatului  Uniunii Jurnalişti-
lor din Banatul Istoric pentru numirea mea în 
Comitetul Director, şi, revenind la  întrebare, 
răspunsul este retoric: Mocioni, Ardealul şi 
Banatul au fost una! 

La nivelul comunei Birchiş avem scrise pa-
gini zbuciumate de istorie. La Căpâlnaş este 
înmormântat ultimul vlăstar al Familiei Mo-

cioni, este vorba de Ecaterina Mocioni, fapt 
pentru care am şi organizat acum 5 ani o ma-
nifestare în memoria contesei de Mocioni 
şi, după cum se cunoaşte, această familie a 
fost cea care l-a dat pe cel care a ţinut flacăra 
patriotismului bănăţean aprinsă, Alexandru 
Mocioni.

A fost prezent, în acea zi, printre alte mari 
personalităţi, şi Alteţa Sa Regală, Principele 
Radu, iar eu am văzut cu ochii mei acea mani-
festare grandioasă. Felicitări!
4Vă mulţumesc.
Revenind la manifestarea de astăzi, ştiu cât 

de greu este să aduceţi artişti într-o comună, 
artişti care să bucure oamenii.
4La nivelul comunităţii avem un ansamblu 

folcloric, format din tineri cu preponderenţă 

din Căpâlnaş, sat aparţinător de comuna Bir-
chiş, sat cu tradiţie, unde s-a respectat folclo-
rul. Tot în comună, avem solişti vocali, solişti 
instrumentali. Dar, vedeţi dumneavoastră, 
atunci când aduci pe cineva din afară, lumea 
vine cu mai mare plăcere, pentru că pe aceş-
tia din zonă deja îi cunosc. Astfel, că am adus 
de la Timişoara o formaţie şi o solistă, care 
au fost prezenţi şi în anii trecuţi, iar oamenii 
au fost mulţumiţi. Măcar o dată pe an să fie 
cineva care să-i distreze cum trebuie.

Până la ce oră credeţi că se va întinde bucu-
ria acestei sărbători? 

4Ca de fiecare dată, până pe la trei dimi-
neaţa. Suntem în toamnă, nopţile sunt mai 
răcoroase, iar manifestarea, după cum aţi 
observat, se desfăşoară în aer liber. 

Când aţi definitivat acest loc pentru 
manifestări speciale, să le spun aşa?
4Odată cu venirea mea aici în 1996. 

Atunci, primul lucru pe care am încercat 
să-l fac a fost să pun instituţiile publice 
la punct. Şi alături de instituţiile publi-
ce, am amenajat şi aceste locuri. Unul 
la Căpâlnaş, Parcul Tineretului, şi unul la 
Birchiş. Asta pentru că satele Căpâlnaş 
şi Birchiş au fost mereu două localităţi 
cu contradicţii. Eu fiind din Căpâlnaş, nu 
puteam să fac ceva doar pentru acest 
sat, fără a fi acuzat că nu fac şi pentru 
Birchiş. Aşa că toate obiectivele, inclu-
siv şcolile în care am investit peste 15 
miliarde de lei vechi pentru a le moder-
niza, căminele culturale, dispensarele, 
le-am realizat în ambele sate. 

E un lucru nu uşor.
4Nu este, mai ales cu problemele financia-

re care sunt acum, dar, cu sprijinul Consiliului 
Judeţean, am modernizat câte ceva.

Dumnule primar, dacă nu ar fi afară satul în-
treg, cu goşti şi cu orchestra „pră bină”, v-aş-
mai întreba despre proiectele de viitor, dar la 
viitoarea noastră întâlnire, o voi face negreşit. 
Vă mulţumesc până atunci pentru amabilitate.
4Şi eu vă mulţumesc.

Interviu realizat de
Nicoleta BĂDESCU 

Ioan Guþu, primarul nostru alãturi de consãteni ºi goºti

Alina Trascãu ºi orchestra sa
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Marcel AVRAM – primar al oraşului făget, judeţul Timiş; Francisc BoldeA – primar al oraşului Lugoj, judeţul Timiş; Petru CAREBIA – primar al comunei Coşteiu, judeţul Timiş; Virgil BUNeSCU – primar al comunei Giarmata, 
judeţul Timiş; Gabriel ILAŞ – primar al comunei Cenei, judeţul Timiş; Ion mICuRESCu – primar al comunei Bata, judeţul Arad; Ioan GuŢu – primar al comunei Birchiş, judeţul Arad; Ion marcel VELA – primar al oraşului 
Caransebeş, judeţul Caraş-Severin; Ion moŞoARCă – primar al comunei Grădinari, judeţul Caraş-Severin;  magdalena CIuREA – primar al comunei Ramna, judeţul Caraş-Severin; Ioan Iacob DAmIAN – primar al comunei Vermeş, 
judeţul Caraş-Severin; Petru PoP – primar al comunei Obreja, judeţul Caraş-Severin; Ionel TuRCoANE – Alibunar, Serbia.
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Însemnări În Ţara Banatului
Toamnă, îmbătrânesc copacii  cu 

fruntea sus în tării. Îmbătrânesc 
copacii, aşa cum oamenii nu vor reuşi 
niciodată: semeţi şi solemni.

Să fie oare liniştea secretul care le asigură 
măreţia senectuţii? Liniştea, pentru care 
Tolstoi şi-a părăsit soţia la 82 de ani? Şi ce 
soţie! Sofia, cu 16 ani mai tânără,  cea care 
l-a făcut „fericit, cum nu poate fi decât un 
om la un milion”.

*
O doamnă a vindecărilor prin har, trăieşte 

convinsă că din pricina neliniştii din adâncul 
fiinţei noastre, se dezvoltă bolile înlăuntrul 
trupului nostru. 

Carevasăzică, bolile nu se prea leagă de 
oamenii fericiţi. Şi ţara asta ar avea mulţi 
oameni fericiţi dacă bogaţii ei nu şi-ar cul-
tiva propria nefericire în spaţiul public. 

*
Se citesc geniile între ele. Revăd    

„Ghepardul” lui Lampedusa, cu o distribuţie 
de zile mari: Alain Delon, Terence Hill,   
Giuliano Gemma, Burt Lancaster şi Clau-
dia Cardinale. Toţi, sub bagheta măiastră a 
lui Luchino Visconti. „Bisogna cambiare 
tutto per non cambiare nulla”, îl sfătuieşte 
nepotul pe unchi, în încercarea de-al 
convinge, să rupă jurământul de credinţă 
faţă de Regatul celor două Sicilii. Adică: 
„Trebuie să schimbăm totul pentru ca nimic 
să nu se schimbe.” 

Vă amintiţi finalul discursului rostit de 
farfuridi la întrunirea electorală din actul al 
treilea al comediei „O scrisoare pierdută”: 
„Din două una, daţi-mi voie: ori să se 
revizuiască, primesc! dar atunci să se schimbe 
pe ici pe colo, şi anume în punctele esenţiale... 
Din această dilemă nu puteţi ieşi... Am zis!”

Latini şi ei, şi noi. Vai de mama noastră...
*

Triumful femeii asupra bărbatului e 
veşnicit prin actul de cununie. Ea se lasă 
cucerită vremelnic prin seducţie, pentru ca 
el să accepte capitularea prin căsătorie.

*
Toamna anului 1996. Cu Mircea Belu, ac-

torul frumos ca un prinţ arătat din legendă, 
şed în pridvorul casei mele din pusta Ba-
natului. Mircea Belu, glas metalic, recitator 
desăvârşit. Mircea recită din propria creaţie:

„La masa de slăvire privind spre univers
Când îi venise rândul Actorul îndrăzni
Să potrivească starea Poetului în vers
Sub reflectorul lunii, făcând din noapte, zi.”
Şi mai târziu, mult mai târziu închipuim 

un lujer da fată, stându-ne alături la masă.
„Trăim în şeaua viselor prin norii
Traşi de caleaşca brumelor de noapte
Şi caut în zadar să mi te-apropii
Când totu-n lumea asta ne desparte.”
Era 28 octombrie. Au trecut de atunci 17 

ani! Regăsirea în biblioteacă a „Lacrimii de 
seară”, mă ajută să-mi revăd prietenul ce „cu 
lacrimi nevăzute bate-n porţi, s-arate tuturor 
drumul ascuns.”

De la acest actor, poet, farmacist şi preot, 

am învăţat eu, tânăr fiind, că patul, dacă e 
împărţit bine la doi, devine un spaţiu de 
clemenţă unde se eliberează paşaportul pen-
tru iertare. 

 *
Mă uit la oamenii politici, români, desigur, 

la oamenii de stat – de stat jos ? – mulţi din-
tre ei, trecuţi de 55 de ani, adică gata oricând 
să-i ajungă zorii fără să mai simtă vreo du-
rere. Ei bine, îi văd nelegiuindu-se pentru 
tot felul de foloase, minţind pentru pentru 
un mandat în plus, ori făcând sluj înaintea 
unor demnitari străini pentru o demnitate 
evanescentă. „Ce greu e să fii bătrân şi, mai 
ales, să meriţi a fi bătrân!”

*
Vorbă de om de onoare: „Anumite treburi 

întâi se fac, şi mai apoi se spun.”

*
Sunt invitat la Reşiţa, de doamna Doina 

frunzăverde, la o întâlnire cu Adam Puslojić. 
Pe doamna Doina frunzăverde am întâlnit-o 
întâia dată, într-o zi de 11 mai, atunci când a 
onorat cu prezenţa, Gala Premiilor Uniunii 
jurnaliştilor din Banatul Istoric. 

 M-a impresionat în acea zi, şi de atunci 
ori de câte ori ne revedem, felul armonios 
în care această doamnă a învăţământului 
din ţara Banatului îmbină modestia cu 
prestanţa.

Recitesc, înaintea venirii lui Adam 
Puslojić,  în tălmăcirea Virginiei Şerbănescu, 
„Epopeea lui Ghilgameş” şi brusc, îmi amin-
tesc debutul poemului „Enghidu” „văzut” de 
Nichita: „A murit Enghidu, prietenul meu / 
care ucise lei cu mine”. 

Ghilgameş, regele din Uruk plecat cu mii 
de ani înaintea lui Nichita în căutarea ne-
muririi pe care Nichita a aflat-o înaintea sa.

 Dar, reţeta înţelepciunii, dăruită de nim-
fa Siduri acestui semizeu pe care partea 
lui muritoare l-a dăruit pieirii, au înţeles-o 
şi au trăit-o epopeic Adam şi Nichita: „Tu 
Ghilgameş, satură-ţi pântecele! fii vesel 
ziua şi noaptea! fă sărbătoare din fiecare 
zi, cântă şi joacă ziua şi noaptea. Cu alte 
cuvinte,  „beţi vin bun, iubiţi numai ce vă 
place şi pe furiş...”

 *
Nichita: – „Ce cub perfect ar fi fost aces-

ta/ de n-ar fi avut un colţ sfărâmat!” Să fi 

pornit el să predea „Lecţia despre cub” la în-
demnul transcendent al lui Kenko Yoshida, 
eremitul din perioada Muromachi? 

Desigur, doar Nichita ştia că tocmai ne-
terminatul este frumos.  

„A lăsa ce nu este terminat aşa cum este, 
are un farmec deosebit şi provoacă un sen-
timent de bucurie şi relaxare”, scrie poe-
tul japonez cu 600 de ani mai devreme, în 
colecţia sa de eseuri, Tsurezuregusa, atunci 
când a constatat că arhitecţii Palatului Im-
perial lăsaseră deliberat unele părţi netermi-
nate. 

Da, nedesăvârşirea nu ofensează pe Dum-
nezeu, deşi este corelabilă infinitului.

*
Pentru mine Europa înseamnă Beethoven 

şi Hitler. Ciudat, nu? Şi e Adrian Marino! 
Odihnesc în liniştea argintie a amiezii 

de munte. Cel dintâi sunet al „Simfoniei 
nr. 5 în Do minor Op. 67”, înfioară natura. 
Avea dreptate Schindler, aşa bate destinul la 
poartă. Această bijuterie a geniului, îmi este 
condusă spre suflet de bagheta lui Herbert 
von Karajan, tot astfel, poate, cum strămoşii 
săi îndemnau oile de la iernat spre prima-
vera pindeană.

„Oriunde mă duci este nevoie de mine”, 
îl asigura cândva dirijorul pe un şofer vienez 
de taxi. Şi totuşi, a fost o vreme, când ni-
meni nu a avut nevoie de Karajan. Vă vine 
să credeţi? Karajan şomer! Era în primăvara 
anului 1934.

„Multe au fost nopţile în care călătoream 
încoace şi încolo ca să mă prezint. Plecam 
mai ales sâmbăta noaptea, când era zi de 
spectacol de teatru, şi, în noaptea următoare, 
mă întorceam... Exista un film italian al lui 
De Sica, „Hoţii de biciclete”, în care un 
om priveşte tot ce i se întâmplă la Roma 
prin prisma bicicletei care îi fusese furată. 
La fel eram şi eu, priveam totul prin oche-
larii unei orchestre. Pentru mine, oraşul în 
care ajungeam sau prin care treceam noap-
tea nu era un oraş, ci sediul unei orchestre. 
De aceea ardeau felinarele. Dar în noaptea 
următoare eram din nou expulzat, nebăgat 
în seamă. Acest sentiment că nu sunt dorit 
m-a însoţit relativ multă vreme. Nici măcar 
nu eram lăsat să dau probă de dirijat”, îşi va 
aminti aromânul imperial, atunci când avea 
să fie nevoie de el, oriunde. Şi avea 26 de 
ani!

*
Caut prin arhiva „Scrisului bănăţean”. 

Prin rafturile bibliotecii, alte şi alte reviste 
postbelice. Da, s-a scris şi aşa: 

„Rabateza-i spune-n şoapte:
«Strungule, ştrengar bătrân,
Vino să te strâng la sân
Că nu-i nimeni în uzină…
Sau ţi-e dor de bormaşină?»”
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